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Proslava v Elanu pred dnevom republike
27. novembra, pred praz

niki, je bila na zaključku do
poldanske izmene na pro
stem ob vohodu v tovarno 
kratka proslava za »DAN 
REPUBLIKE«

Predsednik poslovodnega 
odbora tov. Uroš Aljančič je 
delavcem spregovoril nekaj 
vzpodbudnih besed za uspe
šen zaključek letošnjega po
slovnega leta. Poudaril je, da 
bomo le s skupnimi močmi 
in medsedojnim sodelova
njem in zaupanjem in samo 
dobrini delom dosegli želje- 
ne uspehe. Letni plan proda
je smo do teh praznikov s i
cer dosegli glede na devalva
cijo, letni plan stroškov pa 
že mnogo prej. To pomeni, 
da nismo naredili vsega, kar 
smo si začrtali. Da to nadok
nadimo, nam ostaja samo 
mesec dni časa.

Prihodnje leto pa bo od 
nas terjalo še dosti večje na
pore če bomo hoteli prežive
ti. Vendar zaupamo v svojo 
sposobnost, znanje in delo.

Na zaključku je predsed
nik voščil delavcem prijetno 
praznovanje Dneva repub
like.

Slavko Knafelj

Bilo je težje kot mislimo
Ekonomske in sociološke 

znanosti učijo, da je v tre
nutku oz. časih ko izgleda, 
da je najtežje, potrebno na
peti vse sile za to, da nam bo
v prihodnosti boljše.

Ta trditev se nikakor ne 
ujema z besedami, ki sem  
jih izrekel, ko smo svečani, 
otvarjali nov obrat plastike, 
v katerih sem prišel do ugo
tovitve, da pri nas nobeno

stanje ni tako slabo, da ne bi 
moglo biti še slabše.

Prehiter zaključek, izha
jajoč iz teh hipotez, bi lahko 
bil — znanosti naj kar učijo 
svoje, mi pa si glede na oko
lje, ki nas obdaja, tako ne 
moremo pomagati!

Žal je bila ta miselnost v 
Elanu v letu 1987 vse preveč 
prisotna.

Poleg veselih in srečnih  
dogodkov tega leta, saj si le 
te mnogo lažje in globlje 
vtisnemo v spomin, bomo le 
to 1987 prav gotovo pomnili 
po tem, da smo ga uspeli za 
ključiti v nasprotju z našo 
osnovno, zanosno parolo, 
katero bi spremenjeno lahko 
definirali: »S slabo kvaliteto 
nazaj med balkance.«

To glede na jasno posta
vljene cilje nikakor ni bil

naš namen in tu že lahko 
naletimo na enega večjih od
stopanj od začrtanega go
spodarskega načrta za 1987.

Brez večjih negodovanj 
smo pristopili k skrajšanju 
delovnega časa — 40 ur te 
densko.

Pripravljeni smo bili spre
jeti ugodnosti, katere nam v 
obliki prostih sobot nudi no
vi režim. Že ob polletju pa 
smo ugotavljali, da bomo ob
veznosti ob tako postavlje
nem tednu težko realizirali. 
Opozorila niso zalegla, saj 
moramo ugotoviti, da se zato 
stanje ni popravilo tako, da 
smo težko realizirali ob pri
stopu postavljene zahteve s 
strani zbornice.

Tudi odnos do materiala 
in delovnih sredstev se kljub 

(Nadaljevanje na 2. strani)

Elan v letu 1987 
— in kako v 
1988. letu

(Nadaljevanje str. 2)

Predsednik PO DO — Elan tov. Uroš Aljančič vošči sodelavcem k prazniku 
»DNEVU REPUBLIKE« In prazniki so se začeli



Bilo je težje kot mislimo
(Nadaljevanje s  1. struni)

zaostreni situaciji ni popra
vil, saj so v zbiru nakopiče
nih težav osebni problemi še 
dodatno obremenjevali pri
vatni vsakdan.

Vse našteto nam ne more 
biti v ponos.

Različni nivoji v Elanu 
imajo drugačen vpogled v s i 
tuacijo, vendar bi vsaj dolo
čenemu krogu moralo biti 
bolj jasno, da nastala situa
cija, v kateri so prednjačili:

— v celoti spremenjeni 
ekonomski pogoji poslova
nja v Jugoslaviji

— močan padec tečaja do
larja

— padec kupne moči
tudi Elan ne more ostati

neprizadet in da se je glede 
na to potrebno ustrezno pri
lagoditi.

V privatnem življenju se 
temu tempu hitro prilagaja
mo, saj se nam zmanjša šte
vilo nakupov, prevoženih ki
lometrov in hitrost obrabe 
raznih predmetov.

Razlika med privatno in 
poslovno ekonomijo pa ni 
tako velika kot dostikrat mi
slimo, tako da ste v zmoti 
vsi, ki mislite, da je Elan ti
sti, ki bo lahko izravnaval 
vsa nesorazmerja. Beležimo  
pa tudi nekaj delovnih uspe
hov, od katerih je pomem
ben posebej obrat plastika, 
izdelan v zelo kratkem času 
in težkih razmerah za inve
sticijska vlaganja. Tu smo še 
enkrat pokazali vso našo 
pripravljenost za vlaganja v 
boljšo prihodnost, vendar 
bomo lahko zadovoljni šele, 
ko nam bo ta projekt tudi v 
celoti dajal pričakovane 
učinke. Šele takrat bomo z 
rezultati vlaganj res lahko 
zadovoljni.

Drugi pomembnejši pro
jekt, katerega smo začeli 
sprovajati, je prenos proiz
vodnje tekaških smuči iz 
Elana. Pomanjkanje delovne 
sile in prostora v Begunjah 
nas je privedlo do take odlo
čitve. Gre za pomembno 
odločitev, saj so smuči naš 
program z najdaljšo tradici
jo, to pa je dostikrat zelo  
obremenilno pri poslovnem  
odločanju.

Novost v predmetu poslo
vanja Elana je začetek na 
področju izposojanja dru
žinskih jadrnic ali popular
no rečeno — charterju. Za
četek je zelo obetaven, saj 
smo uspeli že v prvem letu 
doseči vse postavljene cilje, 
kar ni vedno primer v naši 
praksi.

Racionalno postavljena 
organizacija in nekaj dodat
nega dela za nekatere zapo
slene pa so v sklopu te aktiv

nosti že dali prve pozitivne 
ekonomske učinke.

Omeniti je treba tudi 
aktivnosti na področju naših 
firm v tujini, koder smo z re
gistracijo »holdinga« uspeli 
zaključiti krog oz. verigo na
ših enot v tujini. Učinki hol
dinga bodo vidni dolgoro
čno, saj bo s svojo funkcijo 
na kar se da racionalen na
čin moral usmerjati naša 
sredstva in prodajne aktiv
nosti po svetu.

Našteti so dosežki, katerih 
se nam ob predstavitvi nekaj 
novih izdelkov v naši pro
gramski paleti, nadaljnjem 
delu na razvoju informatike 
in organizacije, vlaganjih na 
področju stanovanjske in

(Nadaljevanje s  1. strani)

Sveta si, zem l ja , in  b lagor  
mu, k o m u r  p lod iš  — e o ljem  
m u  lečiš razpokano dlan, 
shrambe mu po ln iš  in  v ina  
m u  vračaš za z n o j , . . .

Z besedami Otona Župan 
čiča začenjam o naš, Elanov 
sprehod skozi leto, ki ga 
p ravkar  končujemo in ko 
vstopamo v novo koledarsko 
in poslovno leto. N am enom a 
uporabljam o začetne verze 
te pesnitve, da nam  vlije po
novnega zaupan ja  in spošto
van ja  do vsega in vsakega, 
da  se zavemo, da samo »raz
pokana  dlan« polni naše 
sh ram be  in da je  največje 
plačilo spoznanje, da smo 
zaupano delo vestno in odgo
vorno opravili.

Preteklo  leto je imelo dve 
stalnici, ki sta  še kako moč
no vplivali tudi na  poslovno 
življenje Elana doma in tu ji
ni. Visoka ra s t  stroškov, ki 
jo je  pogojevala dom ača in
flacija in padec am eriškega  
dolarja  v svetovnem gospo
da rskem  prostoru.

Prvi podatki kažejo, da bo 
Elan poslovno leto 1987 do
m a in s firmami v tujini za
ključil s prem oženjsko bilan
co, ki vrednostno znaša  150 
milijard d inarjev  ali 120 mi
lijonov dolarjev; ni veliko, če 
g ledamo gigante okoli nas, 
pa  veliko, ker  je  naše, ker 
smo z znojem in razpokano 
dlanjo to ustvarili. V tem 
prem oženju  ni nič darovane
ga, vse je  prisluženo.

Na področju naložb smo 
skoraj v celoti izpolnili načr 
tovane cilje. P redvsem  so po-

počitniške infrastrukture 
itd. zagotovo ni treba sramo
vati.

Nasprotno, to so v takem  
letu dosežki, ki vlivajo upa
nje in energijo za samozave
stno delovanje naprej, ven
dar ob mnogo bolj racional
nem obnašanju, kot je le-to  
bilo do sedaj.

Razmere se bodo še m no
go bolj zaostrile in možnosti 
za dinozaversko obnašanje 
bo vedno manj, saj se bomo 
morali že od prvega januarja 
naprej popolnoma drugače 
obnašati.

Žal nam poslovno leto
1987 ne more ostati v prijet
nem spominu. V tolažbo 
nam ostane, da smo vsaj v

mem bni trije: sodobnejša
oprem a, nova proizvodna h a 
la za velika plovila in holdin- 
ško podjetje  v Avstriji.

Ob skrbi za učvrstitev in 
moč Elana, smo po zmožno
stih in rezulta tih  dela sk rbe 
li za p r im erne  osebne dohod
ke. Veliko sredstev  smo v 
p re tek lem  letu namenili za 
stanovanjsko  izgradnjo. 
M nogokatera  adaptacija  ali 
nova hiša je bila opravljena 
in postavljena; v Begunjah 
smo zgradili 33 stanovanj in 
pripravili in kom unalno 
opremili 17 individualnih 
parcel.

Ko tako pregledujemo 
opravljeno delo v preteklem  
letu, pa vseeno še ne m ore 
mo biti zadovoljni. Vsak iz
med nas  naj pogleda vase in 
odkrito prizna, da je  bilo 
m arsikaj opuščenega, da 
imamo še mnogokaj postori
ti. Iskati vzroke izven Elana 
je  nepošteno in zastonjsko 
delo.

Kako pa v novo poslovno 
leto 1988? Navzlic velikim 
neznankam , nam  naša  dol
goletna usm eritev  na  m ed
na rodna  tržišča daje  poro
štvo in zaupanje, da smo še 
naprej lahko uspešni. Pogoj 
pa je  in ta  je v nas: Vestno, 
odgovorno in več in še več 
delati. Ne iščimo razrešitev 
problemov izven nas. Mi 
smo sposobni in imamo os
novo za nadaljni razvoj in 
rast.

Gospodarski načr t  za leto 
1988, ki smo ga sprejeli, je 
zelo zahteven sam  po sebi, 
če pa vemo, da ga bomo iz
polnjevali v zapletenih do-

sklopu naših znancev in pri
jateljev, predvsem pa družin 
preživeli veliko lepih in 
brezskrbnih trenutkov in da 
se bomo le-teh radi spomi
njali. Če letos tudi tega ni bi
lo, potem si skupaj zaželimo 
veliko sreče za vse nas v no
vem letu 1988, vendar ne po
zabimo, da bo naša sreča 
vedno bolj odvisna tudi od 
uspehov kolektiva, zato sto
rimo vse, da bomo v prihod
njem letu tako vestni in 
skrbni kot doma tudi v Ela
nu.

Predsednik poslovodne
ga

odbora
Uroš Aljančič dipl oec.

mačih in svetovnih pogojih, 
potem  zahteva od nas vseh 
polno mero odgovornosti in 
doslednosti.

Še naprej osta ja  naša  te 
m eljna usmeritev:

E lanu je  mesto v svetu, s 
pozitivno plačilno in devizno 
bilanco. Vsak razvojni, proiz
vodni ali katerikoli projekt 
m ora biti in m ora prinašati 
pozitivni devizni rezultat. 
Racionalno izkoristiti s tro j
no opremo in delovni čas ter 
sredstva. Cilj, da bomo pri
hranili 10 % pri porabi suro
vin nam, če bo dosežen, pri
nese 3 milijarde din čistega 
dohodka. Ali se ne izplača 
prizadevno delati?

Če bomo dosegli te cilje, 
potem ne bodo izostali tudi 
p rim erni osebni dohodki in 
zadovoljevanje drugih  skup 
nih želja in potreb od s tano 
vanj do telefona, cest in po
sodobitve šol in zdravstva. 
To vse smo mi, to je  del nas; 
vendar brez denarja , brez 
uspešnega gospodarjenja  to 
vse ni uresničljivo.

Ta sprehod skozi čas za
ključimo še e n k ra t  z Otonom 
Zupančičem:
»Sveta si, zemlja, i n  b lagor  
mu, k o m u r  p lod iš  — z o l jem  
m u  lečiš razpokano dlan,  
shrambe m u  po ln iš  in  v ina  
m u vračaš za z n o j , . . .«

Ostanim o tudi v teh kriz
nih časih pripadni Elanu. To 
bomo storili z zavzetim de
lom za pisalno mizo, s tro 
jem, v prodajalni. Če bomo 
to storili, potem bo sh ram ba  
vedno prim erno  založena, za 
znoj pa bo še kaj navrženo.

Pavel Koder

Elan v letu 1987 
— in kako v 1988. letu



Prostorska ureditev Elana do leta 2000

ELtkN

V avli upravne stavbe je 
razobešen predlog prostor
skega razvoja EI.ANA v pri
hodnosti do leta 2000.

N ačrt prikazuje  rešitev 
prostorske ureditve za posa
m ezne program e in za 
sprem ljajoče službe.

Sklopi, ki zajem ajo  posa
m ezne dejavnosti, so locira
ni:

— Ob glavnem vhodu
upravna  zgradba, trgovina, 
vratarji-gasilci, obra t d ruž
bene p rehrane , am bulanta ,

inštitut, oblikovalci in cen
tra lne  garderobe.

— Sledijo proizvodni pro 
stori, ki se na  južni strani 
začenjajo s PROGRAMOM 
PLASTIKE, nadalju je jo  s 
PROGRAMOM SMUČI, 
energetskim i objekti, do 
PROGRAMA ŠPORTNEGA 
ODRODJA.

V glavnem so to obstoje
či prostori z dopolnitvami, 
razen športnega orodja, k jer 
je  predvidena izgradnja  no
vega objekta.

— Na vzhodni s tran i ob 
potoku se nizajo skladišča 
rep rom ateria la  s predvide
nim novim skladiščem ne
varn ih  snovi in rezervatom 
za š irjen je  čez potok.

— Severno od proizvod
nih objektov je  kompleks 
nam en jen  skladiščenju lesa 
in cen tra lnem u skladiščenju 
vseh gotovih izdelkov s 
skupno odpremo.

Za ta  nam en  je  na  sk ra j 
nem  severnem  delu predvi
den tudi nov vhod za tovorni 
p rom et z vratarnico  in talno 
tehtnico.

— Na jugovzhodnem delu

tovarniškega kom pleksa je 
določena lokacija novega 
VZDRŽEVANJA, m edtem  
ko za objekte preko potoka v 
sedanji fazi ni dokončno do
ločen nam en  (s tara  stavba 
kot muzej).

Predlog bodoče zazidave 
je  izdelan v okviru m eja  ob
stoječega zemljišča, za dalj
šo perspektivo pa je  rezervi
rano zemljišče (preko ceste), 
ki je  in tudi osta ja  v p lan 
skih in urbanističnih  načrtih  
občine Radovljica za možno 
š ir jen je  tovarne ELAN.

Tone VOLJČANŠEK



Volitve so pred
nami

13. januarja 1988 bomo volili samoupravne organe 
in Izvršni odbor sindikata v DO EIJVN za obdobje 
1988-1989.

Delovne skupine  — delni zbori delavcev DO Elan 
1988—89 in število njihovih delegatov v voljenih sam ouprav 
nih organih  in Izvršnem  odboru osnovne organizacije  sindi
kata:

Programi: Število Št. del. Predlagano štev. delegatov v:
delavcev skupin DS DK DN IO-OOS

Smuči 458 10 14 5 3 13
DSSS 282 10 8 3 2 g
Športno orodje 200 7 6 3 2 6
Plastika 184 4 5 2 1 5
Vzdrževanje 1G4 3 5 2 1 5
Inštitu t 48 1 2 1 1 2
Kontrola 35 1 1 1 1 1

DO Elan skupaj 1371 36 41 17 11 41

preteklem
mandatu

Im enovanim  komisijam 
delavskega sveta se izteka 
dvoletni m andat.

Račun za uspešnost njiho
vega dela bomo morali p red 
ložiti delavskem u svetu DO.

Za nas, bralce »Smučine« 
smo predsednikom  teh ko
misij zastavili nekaj vp ra 
šanj:

— Kakšna je bila aktiv
nost posamezne komisije

— Glavni dosežki v prete
klem mandatu

— Pomanjkljivosti
— Kaj priporočajo novo

imenovanim članom komisij
Vemo, da bodo volitve v 

sam oupravne organe 13. j a 
nua rja  1988. Tako bo DS-DO

na novo imenoval te komisi
je  že v ja n u a r ju  prihodnjega 
leta.

Vemo tudi, da so te komi
sije »podaljšana roka« delav
skega sveta, sam ostojne pri 
odločanju, vendar odgovorne 
delavskem u svetu, ki j ih  je 
postavil.

V nadaljevanju  vam posre 
dujem o odgovore teh  kom i
sij na  postavljena vprašanja . 
Ti odgovori so pri enih komi
sijah  obširnejši, pri drugih 
zelo kratki.

To je  tako, kot je  zapisal 
p redsednik  ene teh komisij:

» . . .  da slab predsednik  
pomeni slabo delo organa, ki 
ga vodi.«

Pa začnimo:

Komisija za spremljanje delovnih 
nalog

Poročilo začenjam  z n a 
vedbo, da slab predsednik  
pomeni slabo delo organa, ki 
ga vodi. Zato m oram  poveda
ti, da  se je komisija sestala  
samo prvič, zadnjič in nikoli 
več, na konstituan tn i seji, 
k je r  je zahtevala  poslovnik 
in smernice za delo. Kljub 
večkra tn im  urgencam  in 
zahtevam, nismo prejeli niti 
pisnih niti ustn ih  navodil ali 
u sm eritev  v to, kaj naj kom i
sija sploh dela.

Verjetno bi v tem prim eru

moral osebno kot p redsed 
nik sam  napraviti nekakšen  
predlog poslovnika, ga dati v 
javno razpravo, potrditev, 
itd. V lastno opravičilo naj 
navedem, da se za tak  pri
stop nisem  čutil niti kvalifi
ciranega niti n isem  ob zah te 
vanih vsakodnevnih  nalogah 
imel časa, da bi se loteval še 
tega področja. Zato pred la 
gam, da se v bodoče ta komi
sija ali ukine ali zgradijo os
novni temelji n jenega dela.

M arjan  Mertelj

Komisija za izobraževanje

DS — Delavski svet delovne organizacije 
DK — Disciplinska komisija delovne organizacije 
DN Delavsko nadzorstvo delovne organizacije 
IO-OOS — Izvršni odbor osnovne organizacije s indikata  
P riprave na volitve so v času izida »Smučine« že precej 

daleč. Tako je  iz p re jšn jega  m anda ta  pred laganih  dobra t re t 
j ina  delegatov.

P redlagani kandidati so iz vseh delovnih enot predvide
ni procentualno na število zaposlenih (glej tabelo).

Delovne skupine — delni zbori delavcev so na  svojih se
s tankih  izbrali in potrdili im ena delavcev-kandidatov, ki jih 
bomo volili 13. ja n u a r ja  1988.

Lahko rečemo, da so priprave na volitve potekale zelo 
intenzivno in korektno. Tako lahko upamo, da bodo uspele 
tudi volitve same.

Vsi se m oram o pri tem  zavedati, da to delo moramo 
opraviti dobro, da bodo morali izbrani delegati zastopati ko
risti svoje sredine in celotnega Elana, kar  bo v bodoče še k a 
ko nujno potrebno.

Torej 13. ja n u a r ja  vsi na  volitve! Slavko Knafelj

Delo komisij 
DS-DO v

Komisija za izobraževanje 
je  v svojem m anda tu  imela
12 sej, udeležba na se jah  je 
bila izredno zadovoljiva.

Na se jah  so člani obravna 
vali v glavnem vloge za do
delitev kadrovskih štipendij 
ter vloge za odobritev š tud ij
skih ugodnosti (za šolanje za 
pridobitev višje s topnje izo
brazbe, plačilo stroškov jezi
kovnih tečajev).

Pri svojem delu so se d rža 
li določil P raviln ika o izobra
ževanju, s trokovnem  usposa
bljanju in š tipendiranju , ta 
ko da na njihovo delo ni bilo 
pripomb in pritožb, to pa bi 
priporočal tudi novoimeno
vanim  članom komisije za 
izobraževanje.

Rudi Antolin

Komisija za osebne dohodke
Člani komisije za osebne 

dohodke so se sestajali ved
no nekaj dni pred izplačilom 
osebnega dohodka. Pregle
dali in potrdili so doseganje 
p lana proizvodnje in prodaje 
za tekoči obračunski mesec, 
obračun provizije p redstav 
nikov in vodij p redstavni
štva, prekoračitve nočnin, 
seznam  delavcev, ki ne p re j 
mejo nagrade  po merilu IDC 
in koeficient obračanja  za 
log. Vsi izračuni so bili tudi 
strokovno obrazloženi.

M nenje  članov je, da de

lavci DO niso dovolj sezna 
njeni z delom komisije. V 
2-letnem m andatu  se ni n ih 
če obrnil nanjo  v vezi obra 
čuna osebnega dohodka ali 
boleznin.

Glede na to, da ima vsak 
program  v komisiji svojega 
predstavnika, priporočamo 
novoizvoljenim članom, da 
zbirajo vprašan ja , m nen ja  in 
pripombe svojih sodelavcev 
in potem na  seji o tem  raz 
pravljajo in vprašajo.

Alenka Krivic

Komisija za delovna razmerja
V m an d a tn em  obdobju je 

imela kom isija  65 sej.
Sklicevanje sej je  bilo po 

potrebi.
Komisija je  bila vedno 

sklepčna.
A ktivnost članov je  bila 

zelo zadovoljiva, razprave ni
so n ikdar izostale.

Vsak član s posam eznega 
p rogram a je poskušal v čim 
večji meri zastopati realno 
stališče.

V pre tek lem  letu ni bilo 
kakšn ih  posebnih dosežkov, 
razen, da je  po vseh progra 
mih pokrivanje delovne sile 
zadovoljivo, zasta la  je  samo 
proizvodnja jadrn ic  E-43, 
kar  pa bi se kasneje  tudi 
tam  moralo čim preje  ured i
ti.

V zvezi s pom anjkljivost
mi pa mislim, da je  najslab-

se pri ocenjevanju novo 
spreje tih  delavcev. Določene 
komisije za ocenjevanje 
imajo zelo neresen  pristop 
do sam ega ocenjevanja  de
lavca, tako da včasih pride 
celo do nerealne  slike ocene.
V takih  prim erih  je zelo ne 
prijetno in težko sklepati, 
ker  n ikdar ne veš, če se ni 
dobrem u delavcu storila kri
vica ali, da smo sprejeli zelo 
s labega delavca.

Novo izvoljenim članom 
priporočamo, da se čim bolje 
seznanijo  s splošno proble
m atiko kadrovanja  v njiho 
vem program u, ravno tako 
pa naj ne izostane zan im a
nje za vse ostale probleme, 
kar  je  v zvezi kadrovan ja  na 
celotnem področju DO.

Jože Bešter



Stanovanjska komisija Komisija za izume in tehnične  
izboljšave— Aktivnost s tanovan jske  

komisije.
V dveletnem  obdobju je  bi

lo sklicanih  19 sej s tanovan j
ske komisije, na  ka te r ih  smo 
obravnavali 160 vlog za do
delitev s tanovan jsk ih  k red i
tov in 151 vlog za d ružbena  
n a jem n a  s tanovanja . Ogledi 
s tanovan jsk ih  razm er tako 
velikega števila prosilcev so 
zahtevali veliko ak tivnost 
vseh članov s tanovan jske  
komisije, p redvsem  v obdob
ju  po zak ljučenem  razpisu.

— Glavni dosežki v p re te 
klem obdobju.

V pre tek lem  obdobju smo 
dodelili 160 stanovajsk ih  po
sojil za adaptacije , novo
g radn je  in nakupe  s tano 
vanj.

To pomeni, da smo ugodili 
vsem  prošnjam .

Poleg tega  smo dodelili 11 
na jem nih  stanovanj v Les
cah  v letu 1986 in 28 n a je m 
nih stanovanj v Poddobravi 
v letu 1987, te r  seveda še n e 
kaj prerazporeditev  v izpraz
n jen a  stanovanja , v g lavnem  
v Radovljici.

Mislim, da je  bil glavni do-

V pre tek lem  m an d a tn em  
obdobju je  imela kom isija  32 
sestankov, n a  k a te r ih  je  
obravnavala  vloge za nabavo 
155 strojev in naprav. V ož
jem  sestavu  komisije so bili 
novo prispeli stroji v ELAN 
kvantita tivno in zapisniško 
prevzeti, ob njihovem  zago
nu  pa je  kom isija  te stro je  
pregledala  tudi v sm islu spo
sobnosti za obra tovanje  in 
izdala o tem  ustrezne  zapis 
nike.

Komisija  je  delala tudi na 
področju izločitve osnovnih 
sredstev  iz uporabe  oz. pri 
njihovi prodaji. V tem  ob-

Volilna komisija
Aktivnost volilne komisije 

s petimi volilnimi odbori je  
bila stoodstotna. Drugače tu 
di ni moglo biti, sicer ne bi v 
tem  času speljali toliko orga 
nizacijskih sprem em b.

Opravila je:
— 20. X. 1986 — Volitve v 

nove sam oupravne  organe 
ob reorganizaciji (ukinjeni 
TOZD, enovita DO)

-  13. III. 1986 -  Volitve 
delegatov v Zbor združenega 
dela (ZD)

— 2. VI. 1986 — R efe ren 
dum  — S ta tu t  DO

-  24. XII. 1986 -  Refe
rendum  — dopolnitev S ta tu 
ta  DO, Praviln ik  o delitvi 
OD, Praviln ik  o inovacijah, 
Praviln ik  o stanovan jsk ih  
po trebah  delavcev, Pravilnik

sežek v le tošnjem  letu tudi 
ta, da n am  je  uspelo izpeljati 
razpis že do 20. februarja , ta 
ko da bi lahko dodelili k red i
te že spomladi ob pričetku 
gradbene  sezone, če ne bi bi
lo f inančnih  težav.

— Pomanjkljivosti
Prosilci se še vedno ne d r 

žijo razpisnih  rokov in zato 
nas ta ja jo  problemi, ker  m o
ram o njihove prošn je  zavra 
čati. E nako  je  tudi s tistimi, 
ki vlagajo nepopolne p roš 
nje, potem  pa j ih  kom isija  
čaka, da te  vloge dopolnijo 
oz. šele pri pritožbah na toč
kovanje  ugotavljajo, na  kaj 
so pozabili.

— Predvsem priporočamo 
novoizvoljenim članom  ko
misije, da  se popolnoma d r 
žijo rokov, ki j ih  postavijo ob 
razpisu, da ne bi potem imeli 
problem a z raznim i pritožba
mi in n aknadn im i ogledi itd. 
Drugo pa je  eno tnost ocenje 
v an ja  s tanovan jsk ih  razm er, 
ki je  ob tak em  številu prosil
cev, kot smo jih  imeli do se 
daj še kako pom em bna, zla
sti pri na jem nih  s tanova 
njih- Božena Kokalj

dobju s ta  bili izvedeni dve 
licitacijski prodaji raznih  
stro jev  in nap rav  te r  dve lici
taciji za odprodajo rab ljen ih  
avtomobilov in počitniških 
prikolic. Skupno število p ro 
danih  OS je  bilo 95.

Še vedno se dogodi, da se 
mimo vednosti komisije  n a 
bavi k akšen  stroj, zato naj bi 
bila naloga nove komisije, 
da  preg leda  obstoječ in p r i 
pravi p redelan  PRAVILNIK
O POSLOVANJU Z OSNOV
NIMI SREDSTVI za sp re 

jem  na DS.

Tone Volčanšek

o razporeditvi dohodka in 
meril za razporeditev  čistega 
dohodka

— 8. X. 1987 — R eferen 
dum  — sp rem em b a  Praviln i
ka  o OD, sp rem em ba  S ta tu ta  
DO, Pravilnik o inovacijah 

P rav  v tem  času pa tečejo 
priprave  na  volitve sam o
upravn ih  organov za dvelet
no m anda tno  obdobje (DS- 
DO, DK, DN), ki bodo 13. j a 
n u a r ja  1988.

Pomanjkljivosti pri delu 
komisije ni bilo.

Novoimenovani komisiji z 
odbori priporočamo, da naj 
svoje delo opravlja vsaj tako 
dobro kot v p re tek lem  ob
dobju s polno m ero čuta  od
govornosti.

D ušan  KELIH

— Aktivnost komisije
Število sej vodi ta jn ik  ko

misije, hk ra ti  pa tudi udelež
bo. Bolj zanim ive so delav
nost in druge  aktivnosti. 
Navkljub tem u, da nam  je  
sam ouprav ljan je  že pod ko
žo, smo m orali tudi ka tero  
sejo zaradi nesklepčnosti 
preložiti — vzrok pa najbrž  
ni bil v službeni p rezasede 
nosti, tem več v s labem  vkla- 
p ljan ju  večkra t m anjkajočih  
članov v zahtevno tvarino. 
K m alu se n am reč  izkaže, da 
je  zgolj tehn ična  žilica tista, 
ki te prisili v tvorno sodelo
vanje: vsi ne tehnik i se sej ne 
udeležujejo — četudi smo jih 
vm es nekaj zamenjali.

— Glavni dosežki v prete
klem mandatu

Lahko rečem, da je  v tej 
naši tržno nestim ulativni 
družbi, k a te re  sestavni del je  
tudi ELAN, glavni dosežek 
novi pravilnik, pa naj se to 
sliši še tako  absurdno. V ča
su nosečnosti je  n ihal od 
splava do obetajočega ro j
stva. Nam reč praviln ik  sam  
žal ne m ore n ičesar  sp rem e 
niti, lahko le pomaga, da bo
mo prav ičneje  nagrajevali 
p rispele inovacije. Na število 
inovacij pa  žal ne more vpli
vati. Držalo bi, da  so vzvodi 
za sprostitev  n o tran je  e n e r 
gije s lehernega  posam ezn i
ka v na jš irš ih  s is tem sk ih  re 
šitvah in lahko le rečem, da 
smo storili vse, k a r  je  v naši 
moči. K ar  bi bilo več, bi bilo 
Sizifovo delo.

Drugi v rh  pa  smo malo 
bolj skrili, kaže pa na  vsaj 
m alenkostne  pozitivne p re 
mike: nam reč  v vsej zgodovi
ni ELANA smo v tem  m a n 
da tu  izplačali najv išje  n a g ra 
de in ne bi bilo prav, da te 
srečne posam eznike  n a g ra 
dimo z nevoščljivostjo — za 
to naj ostanejo  anonim ni. Da 
pa ne bo kdo mislil, da  je  k a 
teri od n jih  obogatel, naj po
vem, da  so se višine nag rad  
sukale  okrog »101« ali »juga«.

— Pomanjkljivosti?
Kom isija  ni m otor in srce

inovativne dejavnosti v DO.
V naš ih  DO, k je r  je  vse, kot
v s ta r i  klasični industriji,

K omisija  za varstvo pri 
delu je  v svojem m an d a tn em  
obdobju svoje delo oprav lja 
la ažurno in tudi uspešno.

Redni ses tank i  komisije 
so bili e n k ra t  mesečno, v ko
likor pa so po trebe n a rek o 
vale, se je  kom isija  sesta la  
tudi izredno. Udeležba čla
nov je  bila vedno dobra, tako 
da je  bila kom isija  vedno 
sklepčna.

Poleg tekočega dela je  ko
misija  največ časa  nam enila

k je r  je  vse predpisano  — 
inovativnost upada. Pogon
sko sredstvo motivacija  — je  
vse bolj redka  dobrina  — 
dragocenejša  od nafte. Ino
vatorji pa  se v tak em  okolju 
počutijo kot tujci in slej ali 
prej pridejo v konflikt z or
ganizacijo: prvi gredo iskat 
boljše pogoje in se počasi za 
vedajo tržnosti svojega bla
ga, drugi zaidejo v kom erci
alne ali druge  bolj donosne 
vode, tre tji  resignirajo, četrti 
gredo v konflikt z delovno 
organizacijo, v k a te rem  pa 
oba izgubita!

Vse kaže, da  v obstoječem 
organizacijskem  kon tekstu  
ni p rosto ra  za inovativnost. 
Da pa s tvar  ne zamre, misli
mo, da  jo je  moč k a m p a n j 
sko podpreti (s timulativnejši 
pravilniki, akcije . . . )  in vse 
to je  storila  tudi n a ša  kom i
sija. V erje tno se bo izkazalo, 
da  smo storili prem alo  — 
vem  pa, da  sam oupravna  ko
m isija  več ne m ore storiti.

Še eno bistveno novost 
sem  skoraj spregledal: nov 
pravilnik je  nastavil tudi 
profesionalca za inovativno 
področje. Odpori okrog nove
ga prav iln ika  so bazirali 
p rav na  tem , nam reč, da n ih 
če n ičesar  ne more sp rem e 
niti (verjetno bo čas pokazal, 
da  so imeli prav), ven d ar  ko
misiji bi bilo očitano, češ da 
ni naprav ila  vsega  . . .

— Kaj priporočamo no 
voimenovanim članom ko
misij?

P reostane  jim, da izbore v 
kuvertah  viden inovacijski 
dohodek. Ali pa  bo ta  za je 
ten, res  ne zavisi od njih  (ra 
zen, če so inovatorji sami, 
k a r  pa je  skoraj pravilo). To 
je  s tvar širše  d ružbene  skup 
nosti, da  končno sprosti 
odprt trg, ki n am  edini še d a 
je  upanje , da iz motivacijske 
sivine zagledam o luč sveta. 
Sicer pa  m nogi zgledi (Žele
zarna  Ravne, Lek, K rka  . . .) 
od daleč mogoče dajo slutiti, 
da  pa je  nekaj vseeno moč 
storiti. Ze zato velja poskusi
ti in to s skupnim i močmi.

Ja n e z  U rbanc

vredno ten ju  pogojev dela  in 
izdelavi novih norm ativov za 
zaščitna sredstva, saj so iz
datki za ta  nam en  izredno 
visoki. S p rim erno  organiza-

(Nadaljevanjc na 9. strani) 
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Komisija za izbor in prevzem  
osnovnih sredstev

Komisija za varstvo pri delu



Letošnji jubilanti 
za 10, 20 in 30 let 
dela
Dan pred praznikom  Dne

va republike je bila tudi le
tos k ra tk a  slovesnost ob iz
ročitvi jubile jn ih  nagrad  ju 
b ilantom  za 10, 20 in 30 letno 
delo v združenem  delu.

Jub ilan tom  je  spregovoril 
p redsednik  PO tov. Uroš 
Aljančič in poudaril, da so 
s teber delavcev v Združe
nem  delu in v Elanu. Izrazil 
je  zadovoljstvo ob njihovi 
zvestobi kolektivu, ki bo v 
bodoče še bolj po trebna ob 
reševanju  vedno težjih nalog 
sedan jega  časa.

Njegovim čestitkam  ob ju 
bileju sta  se pridružila  še 
predsednik  DS DO tov. Vin
ko Selčan in predsednik  IO
OOS tov. Franc  Bulovec.

Na zaključku sk rom ne po
gostitve so se jubilanti p ri 
družili k ratk i skupni prosla 
vi »Dneva republike« pred 
vhodom v tovarno, k jer je 
vsem zaposlenim tov. A ljan 
čič zaželel prijetno prazno
vanje.

Praznovali so:

10 let delovne dobe

1. Ahčin Pavel
2. Ambrožič Maks
3. Bačič Salko
4. Babič P e ta r
5. Bencak Helena
6. Debelak Samo
7. Diklič Srečko
8. Dolinar Franc
9. F ar tek  Janez

10. F er jan  Dušan
11. Gumzej Albina
12. Isič Besim a
13. Ja k še  S tanko

14. Jen s te r le  Vesna
15. K ararič  Asima
16. Kelih Jože
17. Krmelj M arjan
18. K ušt A nka
19. K uhn Jožica
20. Langus Milan
21. Legat Pe te r
22. L unar Zdenka
23. Mijatovič P e ta r
24. Osmančevič Nezaketa
25. Po la jnar  Mirko
26. R ekar  Filip
27. Rekič Zlata
28. R esm an  Alojz
29. Smolčič Vlatko
30. Š kafar  Jože
31. Topič Milica
32. Valant Franci
33. Volčjak Franjo
34. Vujnovič Ksenija
35. Zupan Andrej

20 le t  d e lo v n e  d ob e

1. Goričan Ivana
2. Gosak M arija
3. G račner  M arija
4. Jesenko  Danica
5. Ju s t in  M arta
6. K linar Miroslav
7. Koprivc Slavko
8. Kržan Ivan
9. Krivic Jože

10. Novak S tjepan
11. Pe ink iher Alojz
12. Pongrac Fran jo
13. Preprotič  M arija
14. Rebolj M arija
15. R esm an M arjan
16. Stojanovič Srečko
17. Stoje Jožefa
18. Šimic Silva
19. Šolar Marica
20. T rip lat Feliks
21. Urh Jože
22. Zupan Mihael

30 let dela. Od leve proti desni: Mikic Vladimir, Repe Mari
ja, Špec Jožica, Renko Franc, Zupan Ivanka, Ozmec Ivan, 
Časar Kristina, Zoran Ivanka, Radovan Miroslava, Lukežič 
Ljudmila, Polajnar Ivanka, Košir Majda, Pavlič Angela, 
Vavpotič Ela, Mrak Frančiška, Časar Marija, Škofič Florjan, 
Zupan Ljudmila
Manjkajo : Golob Daniela, Pene Vida, Svetina Anton, Zami- 
da Anton

30 let delovne dobe

1. Časar Kristina
2. Časar Marija
3. Golob Daniela
4. Košir Majda
5. Lukežič Ljudmila
6. Mikič Vladimir
7. M rak Frančiška
8. Ozmec Ivan
9. Pavlič Angela

10. Pene Vida

11. Pola jnar Ivanka
12. Radovan Miroslava
13. Renko Franc
14. Repe Marija
15. Svetina Anton
16. Škofič Florjan
17. Špec Jožica
18. Vavpotič Ela
19. Zamida Anton
20. Zoran Ivanka
21. Zupan Ivanka
22. Zupan Ljudmila

30 let dela — samo v Elanu:
Od leve proti desni: Špec Jožica, Repe Marija, Polajnar 
Ivanka, Košir Majda, Škofič Florjan, Mrak Frančiška, Zu
pan Ljudmila 
Manjka: Renko Franc

Čestitke jubilantom
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Vrhunski šport — medij 
industrije

Razm išljanje v tem zapisu 
začenjam  s stavkom, ki je 
l judem po vsem svetu, še po
sebej pa pri nas  dobro znan 
in dobiva na  različnih kon
cih sveta vsak dan širše di
menzije:

»Ekonomska gospodarska 
situacija  v svetu posta ja  v 
vseh svojih vejah iz dneva v 
dan  težja«.

Kako izpeljati komplicira
no postavljen gospodarski 
slalom, je  vprašanje , s ka te 
rim se ukvarja  ogromno lju
di po vsem svetu. N ekaterim  
to uspeva bolj, drugim  manj, 
predvsem  pri nas pa je vse 
več tistih, ki jim  je  edina že
lja samo priti na  cilj in se z 
mislijo o zmagi in v ladanju  v 
določeni gospodarski veji 
sploh ne morejo ukvarjati.

P repričan  sem, da so naši 
napori in želje u sm erjene  v 
slednje. M arketinško-tržnim  
raz iskavam  se zato posveča 
vsak dan več pozornosti, ide
je, izpeljane iz teh raziskav, 
povezane s tržnimi zakoni
tostmi, pa dobivajo vse večjo 
težo in pomen v s tra tešk ih  
odločitvah.

In kaj ima šport, točneje 
vrhunski šport opraviti z 
vsem tem? Lahko rečem, da 
žal  ̂veliko in vsak dan več.

Žal pravim predvsem  zato, 
ker šport in športn ike v tem 
boju za svetovni trg, vsak 
dan  bolj potrebujem o in jih 
tudi uporabljamo. Tega se 
zavedajo vse gospodarske 
panoge v svetu, tisti, ki im a
jo kaj opraviti s športniki, in 
tisti, ki so čisti priskledniki. 
To ugotovitev potrju je  vsak 
dan širša  paleta najrazlič 
nejših  sponsorjev, pokrovite
ljev in m anagerjev , ki vidijo 
v v rhunskem  športu kot me
diju možnost za prevlado 
med konkurenco.

Ob tem  razm išljan ju  se 
pojavlja seveda tudi protite-

1. Avstrija
2. K anada
3. Čehoslovaška
4. D anska
5. F inska  (klasični SKI 

POOL)

6. Francija  (klasični SKI 
POOL)

7. N em ška dem okratična  
republika

8. Anglija
9. Grčija

za, ki pravi, da se šport brez 
podpore gospodarstva sploh 
ne bi razvil v v rhunski šport 
ali da  take  stopnje razvoja in 
popularnosti, kot jo ima da 
nes v svetu, ne  bi dosegel.

Naj zaključim z nekakš 
nim uvodom in se poskušam  
dotakniti in opisati področje 
proizvajalcev športne  opre 
me, točneje smuči, ter naše 
povezave z v rhunsk im  špor
tom.

Vsi svetovni proizvajalci 
smuči smo že dve leti zdru 
ženi v IRT —International 
Racing Team, kate rega  pri
m arn a  naloga naj bi bila u s 
klajevanje  naših  različnih 
interesov, ki naj bi imeli svo
jo težo v prim erjavi s s red 
stvi, ki jih proizvajalci v v r 
hunski šport vlagamo.

To pomeni nov, skupen, 
močnejši glas pri k re iran ju  
najrazličnejših  tekm ovanj in 
s tem  m erjen je  moči in pro 
izvajalcev.

V tej druščini hudo konku 
renco najm očneje  občutimo 
mi, ker smo nacionalno sami 
(avstrijske in francoske fir
me so številnejše in m očnej
še).

Kljub tem u z veseljem 
ugotavljamo, da osta ja  Elan 
med vsemi proizvajalci, kot 
tudi med ostlaimi krogi v 
svetovni sm učarski branži 
večna in dokaj nerešljiva 
uganka.

Nemogoče je  m atem atično 
ugotoviti, kdo je  in kdo da 
nes največ prispeva k temu, 
k a r  danes Elan v svetu je. 
Ugibanja, ali je  to S tenm ark , 
Križaj, Opaas, ali so to naši 
poslovni ljudje z delavci do
m a in po svetu, so nespam et
na.

Kombinacija  vsega tega je 
verjetno prava  in bolj važna 
kot to je, da nivo, ki ga Elan 
v svetu ima, tudi obdrži.

10. Italija (klasični SKI 
POOL)

11. Japonska
12. Norveška
13. Poljska (klasični SKI 

POOL)
14. Španija
15. Švedska
16. Švica
17. ZDA (klasični SKI 

POOL)
18. Jugoslavija
19. ZRN

Pom em bno dimenzijo tega 
nivoja v svetu pomenijo tek 
movalci, zato je  tudi v tem 
potrebno obdržati mesto, ki 
ga Elan ima.

Šampionov in profesional
cev, kot s ta  S tenm ark  in Kri
žaj, svetovna sm učarska  ka 
ravana  in Elan zlepa ne bo
s ta  več imela. Zato je  z n ju 
nimi imeni in uspehi v času, 
ko sta  še aktivna, potrebno 
form irati ekipo, v kateri bo 
odhod teh dveh tekmovalcev 
za nas k a r  na jm anj boleč. 
Tega se zavedamo že nekaj 
let, zato poskušam o pridobiti 
nove tekmovalce, ki bi to vr
zel delno zapolnili in ki pri
hajajo  iz držav, k je r  je  tržni

Avstralija
Alpske discipline

1. Antony Mandlik
2. R ichard Sm ith
3. Greg Newm an
4. Geof C arter
5. Clark Lachlan
6. S a rah  Neill
7. Danielle Hosking
8. Steve C arter
9. Simon H eap

10. Geoff Priče
11. Ju sh u a  Rosenthal
12. Ross Taylor
13. Eric Quennoy
14. Andrew  Mc Trusty
15. Bruce Osborne
16. Jo hn  Sevvard
17. Cindy Mc T rusty
18. M egan Scott
19. David Osborne

Kanada
Skoki
1. lan  M agrath
2. Jon  Servold
3. B erhie Hawley
4. Sean  Leach

Akrobatsko smučanje
1. Cluff M urray
2. P a t H enry
3. Alain Laroche
4. Chris Simboli
5. L. L. Morrison

Čehoslovaška
Klasična kombinacija
1. Michal Pustejovsky
2. Radom ir Skopek

delež Elana potrebno pove
čati. Žal je  šport poln vzpo
nov, padcev in velikega rizi- 
ka  tudi za nas, ki smo v tem 
udeleženi. Prividne
stagnacije  (Petrovič, Hangl, 
Burger, Orlainsky) so sopo
tniki športa  in ob tem smo 
več ali manj nemočni.

Naj zaključim z najbolj 
k ra tkoročnim  ciljem, ki je 
pred nami, to je  kolajna v 
Calgary-u, ki jo Elan potre 
buje, in upamo, da je  naša  
tekm ovalna ekipa trenutno  
dovolj močna, da jo doseže, 
Elan pa to medaljo na na j
boljši možen način izkoristi.

Boštjan G aser

3. David Soldat
4. P e tr  Vrbičan
5. Ljubom ir K rašula

Danska
Alpske discipline
1. Ole M ath iassen
2. Je sp e r  S teen  Larsen
3. Tine Kongsholm

Finska
Alpske discipline
1. M arkuš Sundberg
2. M atts Sundberg
3. Topi Litendahl
4. Illka H ienonen

Klasična kombinacija
1. Jouko K arja la inen
2. M auri K okkonen
3. Kari Jaaske la inen

Aktobatsko smučanje
1. Tero Lybeck
2. Kari Kappi
3. Jo n a  Ekstam
4. Ilkka M enonen

Francija
Skoki
1. Frederic Berger
2. Florian Treves
3. Nicolas Privin
4. Erick Breche
5. Patrick  Dubiez

Klasična kombinacija
1. R obert Lazzaroni
2. H linriech Piere
3. M ourot Xovier
4. T hom as Je a n  Chris t

(Nadaljevanje na 8. strani)

Elan je član sledečih 
smučarskih POOL-ov

Tekmovalci z 
Elanovimi
smučmi 1987/88



(Nadaljevanje s  7. strani)

Nemška  
demokratična 
republika
Skoki
1. Ingo Lesser

Velika Britanija
Alpske discipline
1. Ronald D anken
2. David Mansfield
3. A dam s C rerar
4. Clare Booth

Grčija
Alpske discipline
1. I. Triandafilidis
2. I. Papachristopulos
3. I. K apraras
4. S. K apraras

Teki na smučeh
1. A. Veliadou
2. H. Botsi
3. K. Niopa
4. A. Vasiliadou

Italija
Klasična kombinacija
1. Alberto Rigoni
2. Alfredo Ceccon
3. Mossele

Smučarski teki
1. A lbert Walder
2. Aldo Fauner
3. Ferigo Elio
4. Guidina Dali Sasso
5. Paolo Riva
6. Franco G. Polvara
7. Gaudenzio Godioz
8. G ianpiero Macario
9. Passler Ch.

10. B ettega C.
11. K lara  A ngerer
12. Paola Pozzoni
13. Lorella Baron
14. Eloisa Baron
15. Vonzzeta Bice

Skoki
1. Sandro  Sam bugaro
2. Paolo Rigoni
3. Carlo Pinzani
4. A ndrea  Checon

Japonska
Alpske discipline
1. Akiba M asajuki

Norveška
Klasična kombinacija
1. Bogseth Halstein
2. Apeland K nu t T ure
3. A nsgar Danielsen
4. Elden

Skoki
1. V egard Opaas
2. Ole G unnar  Fidjestol
3. Jon  Inge K jorum
4. Halvor Persson
5. Erick Jonssen
6. T rond J e ren  Bredesen

Poljska
Alpske discipline
1. M algorzata B achleda Szeliga
2. B arbara  Woyna

3. Dorota Kvviatek
4. Iwona Chrzanow ska

Skoki
1. Piotr Fijas
2. Tadeusz Fijas
3. J a n  Kowal
4. Jan u sz  Duda
5. Bogdan Zvvijacz
6. Ja roslaw  Wegrzynkiewicz
7. Alojz Moskal
8. Rom an G unka
9. J a n  Klimovvski

Klasična kombinacija
1. Tadeusz Bafia
2. Jan u sz  G unka
3. Stanislavv Ustupski
4. Rom an Sosna

Španija
Alpske discipline
1. Silvia Del Rincon
2. Olga Fernandez
3. A braham  Fernandez
4. Daniel Fernandez
5. Gabriel Mur
6. Miguel M artinez Monedero
7. J a rg e  Mayoral

Švedska
Alpske discipline
1. Ingem ar S tenm ark
2. Jo h an  Wallner
3. Mikael Johansso n
4. F redrik  Nyberg
5. Camilla Nilsson
6. Monica Aijii
7. Ulla Carlsson
8. A sa A ndersson
9. Ylva Noven

Ingemar Stenmark

Johan VValner

Camilla Nilsson

Smučarski teki
1. A nders Larsson
2. č r j a n  Blomqvist
3. A nders Blomqvist
4. A nders Bergstrom
5. J a n  Erik  T horn
6. Ylva Larsson
7. H elena Blomqvist

Skoki
1. J a n  Boklov
2. S taffan  Tallberg
3. Mikael M artinsson
4. P e r  Inge Tallberg
5. M agnus A strom
6. Mikael Anvill
7. S tefan  Berglund
8. Trobjorn  Hallen
9. Joak im  Nordstrom

10. Per M orten Olsrud
11. Tom m y O hgren

Akrobatsko smučanje
1. Tomas K ris tiansson
2. H abs Fahlen

Švica
Alpske discipline
1. T hom as Borgler
2. S tefan  G runder

Smučarski teki
1. Sussane  Bieri
2. Lukas Stoffel
3. Marco Bosch
4. Michel Je rom e

Skoki
1. E rns t  Bosch
2. Toni-Beat Romang
3. Pascal Reymond
4. C hristoph Lehm ann
5. H ubert M athis

Klasična kombinacija
1. Fredy G lanzm ann
2. Pete r R ickenbach
3. Urs N iedhart (Jun.)
4. S tefan  Wittwer (Jun.)
5. H ans Z ihlm ann

Triat-lon
1. E rns t  Gfeller
2. E lm ar VVerlen
3. Daniel Zurbuchen

ZDA
Klasična kombinacija
1. Chris  Wilks 

Skoki
1. M ark Konopacke
2. Jeff  Volmrich
3. Rich Mevvborn
4. Kris Severson
5. Tad Langlois

ZRN
Alpske discipline
1. A rm in Bittner
2. A nette  G ersch

Armin Bittner

Jugoslavija
Alpske discipline

1. Bojan Križaj
2. Tomaž Čižman
3. Sašo Robič
4. R obert Žan
5. Uroš Markič 
G. G regor Grilc
7. M ate ja  Svet
8. K atja  Lesjak
9. Veronika Šarec

10. K atjuša  Pušnik

Mateja Svet

Smučarski teki
1. Sašo G rajf
2. Ivo Č arm an
3. R obert K eršta jn
4. Rom an Klinc
5. Darko T arm an
6. Jože  Rupnik
7. Iztok Raišp

Skoki
1. Primož Ulaga
2. M iran Tepeš
3. Matjaž Debelak
4. Jan ez  Debeljak
5. M atjaž Zupan
6. Rajko Lotrič
7. Tomaž Dolar
8. Jan ez  Štirn
9. Robi Kopač

10. Robi K aštrun



Marketinške akcije 
na jugoslovanskem
J  w  • w  wtrziscu

Tako kot vsa leta poprej, 
smo tudi za letošnjo sezono 
pripravili program  m ark e 
tinšk ih  akcij na jugoslovan
skem  tržišču. Predstavili 
smo celoten program  (ELAN 
smuči in sm učarske  palice, 
M arker  sm učarske  vezi, 
športna  očala Carrera , s m u 
čarske  maže Swix, obutev 
Kronos in novo linijo šport
nih oblačil »Racing line«). 
M arketinške  akcije smo raz 
delili na  ekonom sko propa 
gando in pospeševanje  pro 
daje.

1. Ekonomska propagan
da; Bistvo ekonom ske propa
gande je, da inform ira trži
šče in pom aga pridobivati 
te r  obdržati udeležbo na t r 
gu. Uporabili smo predvsem 
tiste medije, ki so v Jugosla 
viji najbolj popularni: Radio, 
Televizija, časopisi, revije in 
oglasne table na sm učarsk ih  
centrih  — športn ih  dvora
nah.

2. S pospeševanjem pro
daje smo želeli doseči n a 
slednje cilje: pridobivati no
ve posrednike (trgovine), 
učvrstitev našega  položaja v 
trgovini, razširitev lastnega 
aso rt im en ta  v trgovini, pove
čanje števila vodečih proda 
ja ln  v YU trgovini, povečanje 
vpliva in izboljšanje infor
macij trgovini te r  intenziv
nejše  vplivanje na kupce na 
prodajnem  prostoru.

Organizirali smo nasled
nje akcije:

a) Svetovanje v naj večjih 
športn ih  trgovinah v YU

(Ljubljana — M axim arket 
(Bojan Križaj je  imel tudi 
avtogram  uro), M aribor — 
Jek lo tehna , Umag — Trgo- 
umag, Beograd — Robne ku- 
če, Sarajevo).

b) Sejmi; (Ljubljana, M a
ribor, Beograd)

Na sejm u »SKI-EXPO« 
smo bili prisotni skupaj z na 
šo m aloprodajo in smo od 
vseh poslovnih partnerjev  in 
sm učarsk ih  strokovnjakov 
dobili visoke ocene za kali- 
te tn i nivo našega razs tavne 
ga prostora.

c) Sem inarji za prodajal
ce; (Maribor, L jubljana (dva
krat), Opatija, Zagreb, S a ra 
jevo, Beograd, Skopje).

Nam en organiz iran ja  se
m inarjev  je  šolanje in p ren a 
šan je  informacij na področju 
psihologije prodaje, blago- 
znanstva, konkurence in m e
tode dela neposrednim  pro
dajalcem. Na sem inarjih  je 
bilo prisotno od 40 do 100 
prodajalcev in serviserjev.

d) Sem inarji za serviserje  
in naše kom ercialne re fe ren 
te.

V Elanu smo organizirali 
s trokovne sem inarje , k jer so 
s trokovnjaki Carrere , Swixa, 
Kronosa in M arker ja  p red 
stavili svoje programe.

e) Testiran je  smuči ELAN 
in sm učarsk ih  vezi M arker 
na  naj večjih jugoslovanskih 
sm učarsk ih  centrih  (letos tu 
di na  Kopaoniku).

Vse te akcije smo organizi
rali z nam enom , da bi obdr
žali oz. še povečali naš tržni

delež na jugoslovanskem  t r 
žišču, saj se zavedamo, da 
naša  konkurenca  ne spi 
(Head, Rossignoll, Tyrolia),

ob padcu kupne moči in ži
vljenjskega s tandarda , pa  je 
ta  naloga še težja.

Stojan  Lukane

Komisija za družbeni standard(Nadaljevanje s  5. strani) 

cijo in vestnostjo  vseh upo
rabnikov bi se stroški lahko 
bistveno zmanjšali.

Ostalo je  odprto vprašanje  
posebnega nagra jevan ja  za 
p r ih ranek  zaščitnih s red 
stev.

Komisija je  sodelovala tu 
di pri izbiri in odločanju n a j 
p rim ernejš ih  zaščitnih s red 
stev ter pri analizi nesreč pri 
delu v zvezi s p riznanjem  iz
plačila IDČ.

Ugotavlja se, da  je še ved
no preveč nesreč pri delu za
radi neupoštevanja  predpi
sov iz varstva  pri delu in ne 
pazljivosti neka te rih  posa
meznikov.

Osnovni problem iz po
dročja vars tva  pri delu so še 
vedno nerešen i pogoji dela, 
predvsem  v plastiki, v delav

nicah montaže, ker odseso- 
vanje  ni zadovoljivo rešeno.

Precej resen  problem n a 
stopa pri m okrem  postopku 
v program u smuči, k jer ni 
rešeno vp rašan je  odsesova- 
n ja  p rahu  pri izdelavi lam i
natov.

Stališče komisije je  bilo 
vedno, da se pogoji dela ne 
smejo reševati z dodatki (de
narjem ) na pogoje dela, am 
pak s sanacijo  stanja , to je  s 
tehničnim i rešitvami za iz
boljšanje delovnih pogojev 
zaposlenih.

Novoizvoljeni komisiji za 
varstvo pri delu priporočamo 
predvsem  dosledno reševa 
nje tekočih problemov ter te 
sno sodelovanje s službo va r 
stva pri delu.

Šlibar Avgust

Komisija za družbeni 
s tandard  je  v dveletnem 
m andatu  imela 20 sej. Udele
žba na se jah  je  bila izredno 
velika, saj je  bila prisotnost 
80 %.

Če v grobem strnem o pro
blematiko, ki smo jo obrav
navali, je  bilo največ aktiv 
nosti na  področju letovanja, 
zdraviliškega zdravljenja in 
oblikovanje cen skupne po
rabe.

Novost, ki smo jo uvedli v 
letu 1985/86 in, ki je  zaživela 
v letu 1986 je  zdraviliško 
zdravljenje. N am en le tega 
je, da delavcem, ki so prebo
leli težje bolezni in so imeli 
poškodbe, zagotovi zdravlje
nje v naravn ih  zdraviliščih.

S tem  pa se pri teh delavcih 
zm anjša  % bolniške odsotno
sti.

Na področju letovanja je 
komisija imela izredno veli
ko dela z oblikovanjem kri
terijev za letovanje v času 
kolektivnega dopusta. Z ara 
di ekonom ske situacije v d r 
žavi, ki je  iz leta v leto težja, 
se vsako leto več delavcev 
prijavlja  za letovanje v naših  
enotah. To pa pomeni, da 
kljub velikim kapacite tam  
počitniških enot, ne moremo 
vsem in teresen tom  zagotovi
ti letovanja v naših  enotah. 
Zavzemali smo se tudi za 
sk ra jšan je  kolektivnega do
pusta, vendar nismo bili 
uspešni. M arjanca  Perko



Iz tujega tiska

Rekli so . . .
O krizi

Dr. Emil M. Pintar:
»Verjetno ni ekonomije, ki 

bi lahko dolgo časa  prenesla  
tak  sistem  (dirig iranja  ,od 
zgoraj'), saj gospodarske 
s t ru k tu re  po logiki vsakega 
živega sistema, ki zahteva 
razvito subjektiviteto  na 
vseh ravneh, na  nezaupanje  
,od zgoraj’ vselej odgovarja 
jo z neracionalno organiz ira 
nostjo ,spodaj’. Zadrževanje  
oziroma zb iranje  in koncen
trac ija  vseh pom em bnih  raz 
vojnih odločitev, celo vseh 
detajlov .zgoraj’, deform ira  
s t ru k tu re  .spodaj’: in bolj ko 
posta ja  zgoraj glava, vode
n ična’ (vvasserkopf), bolj po
s ta ja  telo spodaj mrtvoudno, 
prepuščeno ekstencia lnem u 
vegetiranju.«

S posvetovanju: Projekti 
in razvoj, Lj. nov. 1987 

Dr. Hubert Požarnik: 
»Godpodar sveta ne posta 

ne tisti, ki p reseka  gordijski 
vozel s silo in tehniko, am 
pak  tisti, ki ga s p rem isle 
kom razvozla. Nujno je  torej, 
da  se naučimo novih načinov 
reševan ja  problemov. Žal 
mnogi tega ne razumejo. 
P repričani so, da je  treba  
trende  in prakso  iz preteklo 
sti ohran iti  tudi v prihodno
sti, ke r  je  to edina pot iz za
gat. Družba, ki se danes izre
ka  za tak  scenarij, ne tekm u 
je  s polomom, am pak  hiti v 
polom.«

Iz: Organizacija in kadri, 
štev. 9 - 1 0  1986, str. «02 
Dragan Stefanovič:
»Anketa med š tudenti — 

diplomanti tehničn ih  fakul
te t  — je  pokazala, da približ
no 73 % teh  fantov vidi svojo 
prihodnost v odhodu iz d rža 
ve. Pri nas se žal še noben 
CK ni spomnil, da  bi se po
svetil tem u vprašan ju , če
prav so zato krepki razlogi. 
Ne več zato, ker živimo v ča
sih, ko je  znan je  najpo 
m em bnejši razvojni dejav 
nik, . . . m arveč tudi zato, ker 
to v družbi us tvarja  tako 
imenovano negativno selek
cijo: odha jan je  tistih, ki se 
ne boje izzivov dela, stroke 
in življenja; omogoča, da bo
do na  vrhove .priplavali’ š te 
vilni, ki n im ajo  niti delovnih 
niti strokovnih  zmožnosti ali 
pa  j ih  n im ajo  dovolj.«

Iz: Gospodarski vestnik  
št. 47 (Uvodnik — 
umikanje pameti)
Dr. Branko Horvat: 
»Nobenih razlogov pri nas 

ni, da  bi še nadaljevali s to 
politiko šokov, s katero vla
da vara  ljudi, oni pa njo in se 
venom er igram o skrivalni
ce.«

»Če nekom u po petnajstih  
letih delovanja, bolje rečeno 
nefunkcioniran ja  tega eko
nom skega s is tem a še ni j a 
sno, da ta sistem  ni dober, 
potlej ta  nekdo n im a koncep
ta.«

Iz: ,I)anas’ štev. 295 z dne:
13. 10. 1987 
Drago Buvac:
»Zamrznitev cen in šuš- 

m arsko  reguliran je  zasluž
kov, ki bodo šli po vsem so
deč prav  tako kmalu pod 
zimski led, s ta  bila zgolj ne 
ogibna izsiljena poteza in lo
gična sled protitržne m isel
nosti Mikuličeve vlade in 
vseh tistih  delegatskih  glaso
valnih in lobističnih mašine- 
rij, ki skrivajo pravo naravo 
svojega rav n an ja  pod pro
zorno krinko  tržne retorike.«

». . . Niti v lada niti politični 
estab lishm ent, iz ka terega  je 
zrasla  in ki jo podpira, nista  
priprav ljena  izvajati proti
inflacijske politike na tržnih 
načelih, zato se n juna  politi
ka  krči na  redistribucijo rev 
ščine, ne pa na odpiranje  no
vih ventilov osvobajanja  
sam oupravn ih  in človeških 
zmogljivosti za ustvarjan je  
nove ponudbe na domačem 
in svetovnem trgu.«

Iz: Gospodarski vestnik 
št. 47 — stran 10 in 11 

Dr Hubert Požarnik:
,Tisti, ki misli, da bomo iz 

sedanje  gospodarske, ku ltu r 
ne in družbene krize prišli s 
kapitalistično tehnologijo, s 
h ibridnim, tako imenovanim 
znanstveno-tehničnim  n a 
predkom , s stalnim  veča
n jem  m ateria lne  proizvod
nje, s še bolj rafiniranim i 
oblikami organizacije dela, z 
novimi stroji ali z nekakšn i 
mi Science fiction vizijami iz 
pogrošnih romanov, spomi
n jajo na tistega, ki je  zažgal 
lastno domačijo zato, da je 
ob svetlobi plamenov pol u re  
dalj v noč mlatil prazno sla
mo.’

Iz: Organizacija in kadri, 
štev. 9 - 1 0  1986, str. 604

O planiranju
Dr. Danijel Pučko:
»Planiranje pa po svoji n a 

ravi vznem irja  ljudi, ker jih  
sili k razm išljan ju  o a l te rna 
tivah, ki večinoma pomenijo 
podiranje  s ta tu sa  quo. Že sa 
mo razm išljan je  je  za člove
ka napor in človek se mu, če 
se le da, poskuša  izogniti. 
S tra teško  p lan iran je  posku
ša daja ti dolgoročno 
perspektivo v okolju, ki ga 
praviloma odlikujejo sistemi 
n ag ra jevan ja  zgolj k ra tkoro 

čnih učinkov, pa se zato nu j
no srečuje  z odpori. P lan ira 
n je se poskuša  spoprijemati 
z negotovostjo, m edtem  ko si 
ljudje želijo gotovost. P lani
ran je  po svoji naravi odkriva 
zgrešene odločitve, nare jene  
v preteklosti, zato prestavlja  
določeno grožnjo nekaterim  
duhovnim in drugačnim  oče
tom tak ih  odločitev. Le-ti se 
zato naravno  poskušajo  iz
ogniti p lan iran ju  (tj. potenci
alni grožnji), če je  le možno.«

Iz: Zbornik referatov
XIV. posvetovanje o
planiranju, okt. 1987

Dr. Štefan Ivanko:
»V teoriji in praksi vse 

preveč poudarjam o po
m em bnost formalnih vidi
kov organizacije . . .

Sam o s s truk tu rn im i spre 
m em bam i ne moremo doseči

Leto se bliža koncu, po
trebno bo podati rezulta te  in 
analizo dela za preteklo ob
dobje. Tako tudi za novo lo
kacijo Elanove proizvodnje v 
Stillesu — obra tu  na Blanci. 
Ledino smo začeli orati m aja  
letošnjega leta. Priprave na 
to so bile kra tke . V sili raz 
m er je  bilo potrebno izpraz
niti del proizvdonih prosto
rov v Begunjah. Zaradi tega 
je  bil načrtovan začetek ne- 
prestavljiv. Improvizirana 
tehnološka razporeditev po
trebne proizvodne oprem e je 
bila začasno u tesn jena  v pro
izvodnjo, k a te ra  je  (in še) te 
kla v Stillesu na Blanci.

Po začetnih  težavah je 
proizvodnja kljub vsemu 
stekla.

Pojavljali so se raznorazni 
problemi. Potrebno je  bilo 
dosti dobre volje, sodelova
n ja  in nadzora  opravljenega 
dela.

P reusm eritev  v popolno
m a sp rem en jen  program  je 
zah tevala  veliko angažiranje  
strokovnega znan ja  in spo
sobnosti zaposlenih. V proiz
vodnji so se pojavljali tekoči 
problemi, predvsem  s po
dročja kvalitete, s katero v 
E lanu nismo bili zadovoljni. 
Po raznorazn ih  ukrepih, in- 
tevencijah  in obiskih naših 
strokovnih sodelavcev, se je 
problem atika  zadovoljivo 
uredila, tako da delavci v

Dr. Jože Mencinger:
» . . .  Tem eljne lastnosti 

dejavnosti, ki jo imenujemo 
p lan iran je  in po katerih  se 
p lan iran je  razlikuje od pred 
videvanj ali seznam a že
lja, . . .  o p lan iran ju  moremo 
govoriti, če nosilec p lan ira 
n ja  more:

1. določiti in kvantificirati 
p lanske  cilje,

2. predvideti ukrepe za to, 
da cilje doseže in

3. s svojim delovanjem za
gotoviti njihovo izpolnitev.«

Iz: Zbornik referatov
XIV. posvetovanje o
planiranju, okt. 1987

optim alne organizacijske 
učinkovitosti.«

Iz: Raziskovanje in 
projektiranje 
organizacije, str. 88.

Izbor: M. Čučnik

Stillesu tudi to področje ob
vladujejo.

Drugo problematično po
dročje je  produktivnost, ka 
te ra  je  tesno povezana s 
stroški. Na tem področju v 
Elanu še nismo zadovoljni. 
Prve grobe analize kažejo, 
da je  fond vloženega časa 
presežen  za ca. 25 %. P reko 
račitev je bila bistveno večja 
na  sam em  začetku, k a r  je 
glede na novo vrsto proiz
vodnega p rogram a razum lji
vo. Zadnji meseci pa kažejo 
že pozitivne kazalce. Del 
prekoračitve norm ativnega 
časa gre tudi na račun do
bavljenih polizdelkov in raz 
drobljenih delovnih nalogov 
iz Elana.

N aslednje področje — iz
polnjevanje planskih  obvez
nosti bo ob zaključku leta za 
3,5 % izpod načrtovanih (od 
p lan iran ih  62.135 parov bo 
izdelanih ca. 60.000 parov).

Analiza izdelanih količin 
od plan iran ih  je pokazala 
iste rezulta te  kot produktiv 
nost, to je  v obdobju zadnjih 
dveh mesecev so nad plani
ran im  in so zaostanki n a s ta 
jali predvsem  v začetku pro
izvodnje.

KAKO NAPREJ?

Odgovor je  bil dan proti 
koncu m eseca novembra, ko 
so bila sproščena novembr-

O organiziranju

V »Stillesu« gre 
naprej
Bilanca po 8 mesecih



Portreti
slovenskih
mojstrov
fotografije

Franci Kolman

ska  sredstva za sanacijo ob
jektov na Blanci.

Po osnutku term inskega 
plana, kateri je  bil nare jen  
na sam em  začetku, bi s p re 
nosom proizvodnje morali 
čez približno 1 mesec biti v 
zaključni fazi (začetku fe
b rua r ja  1988. leta). Glede na 
problematiko v zvezi potreb
nih sredstev  pa se bo cela 
s tvar zavlekla ca. pol leta. 
T renu tno  tečejo aktivnosti v 
zvezi prenosa II. faze, to je 
površinska obdelava tek a 
ških smuči. Za zagotovitev 
tega, bodo potrebni gradbeni 
posegi v objektih, predvsem  
no tran je  preureditve. Izva
jalci so že zagotovljeni. V 
na jk ra jšem  času bo izdelan 
operativni te rm inski plan. 
Začetek proizvodnje se pred 
videva na 1.4.1988. Pred 
tem  pa bo tudi še na  vrsti 
uvajan je  delavcev iz Blance 
v naši proizvodnji.

S prenosom te faze se bo 
problem atika bistveno
zm anjšala, predvsem  glede 
na zahtevnost transportov, 
em baliran ja  in s tem v zvezi 
potrebnih popravil.

Celotna proizvodnja bo po 
novem program u prenešena  
med kolektivnim dopustom 
leta 88. Pogoj za to je  usposo
bitev dodatnih kapacite t z 
oskrbo toplotne energije, 
predvsem  za napa jan je  sti 
skalnice za lepljenje. V koli
kor bo to zagotovljeno, bo 
možna realizacija celotnega 
projekta. Za realizacijo pa 
bo poleg zagotovitve potreb 
nih sredstev potrebno veliko 
angaž iran ja  strokovnega ka 
dra, da bo s tvar s tekla vsaj 
tako kot v prvi fazi, vsi pa si 
želimo da bi bolje.

ing. Vinko Je ra la

Spomini na Jožetu Kuralta

DOSEDANJE ELANOVE ZMAGE V 
ALPSKIH DISCIPLINAH
Ingem ar STENMARK 
Bojan KRIŽAJ 
M ateja SVET 
Johan  WALNER 
Bruno KERNEN 
Camilla NILSSON 
Boris STREL

85 zmag 
8 zmag 
2 zmagi 
1 zmaga 
1 zmaga 
1 zmaga 
1 zmaga

99 zmag

w

V zadnji številki »Železar- 
ja« je  predstavljen Franci 
KOLMAN kot »Amaterski 
kand idat — m ojster fotogra
fije« s poudarkom, da je  40 
let na  Jesen icah  in v Žele
zarni ustvaril nešteto uspeš
nih portretov jesen išk ih  že- 
lezarjev.

V svojem ciklusu »TREN
TA« pa je  fotografska pripo
ved o enem  najtišjih, 
nedotaknjen ih  in najlepših 
koščkov Slovenske zemlje.

Njegovo delo za jem a 10 
sam ostojnih  in več kot 200 
skupinsk ih  foto razstav  do
m a in v tujini. Dobil je  več 
kot 80 nagrad in bronasto 
Kidričevo plaketo.

V naši predstavitvi pa bi 
radi nadaljevali s k ra tk im  
opisom njegovega dela — fo
tografa zadnjih nekaj let v 
Elanu do njegove upokoji
tve.

To zvrst športne fotografi
je  bi lahko imenovali kot 
njegovo »tretjo dimenzijo«. Z 
izrednim občutkom je  s svo
jim  apara tom  dojel in zajel 
t ren u tk e  športnih dogodkov, 
bodisi posameznih, kot m a 
sovnih. Ne le po službeni 
dolžnosti, temveč s svojim 
nagn jen jem  in izostrenim 
čutom je zabeležil športne 
tren u tk e  na snegu, v vodi, 
zraku, na igriščih in v dvora
nah. S tem  ni sam o ustvaril 
um etnine, temveč je  Elanu 
doprinesel dobršen delež pri 
rek lam iran ju  športn ih  izdel
kov.

Da, prav takega  delavca — 
fotografa je  Elan potreboval 
v času vzpona do m ednarod 
nih razsežnosti.

Slavko Knafelj



Organizirajmo organizacijo
(R a z m iš lja n je  — za  r a z 

m iš lja n je )
Organizacijska s tru k tu ra  

(zgradba) s is tem a m ora biti 
prilagojena stra tegiji  s is te 
ma, le-ta pa s tan ju  s is tem a 
(resursov sistem a) in okolja 
sistema. Vsi ti e lementi so 
dinamični, torej se s časom 
sprem injajo.

L. E. G reiner je  postavil 
(1972) model, ki p rikazuje / 
nakazuje  menjavo organiza 
cijske s tru k tu re  in procesov 
vodenja v odvisnosti od ne 
katerih  pom em bnih  e lem en 
tov, ki se v času sprem injajo.

Opredelil je  pet razvojnih 
stopenj z dvem a osnovnim a 
značilnostima:

— evolucijo in
— revolucijo
(Evolucija — doba rasti 

med dvem a revolucijama)
(Revolucija — občasno 

s tan je  bistvenih nemirov)
Oglejmo si najprej pet 

ključnih značilnosti, ki so 
pom em bne za gradnjo  m ode
la organizacijske rasti:

1. S ta ro s t  o rg a n iz a c ije  je
dokaj pom em bna značilnost, 
saj čas vpliva na vrednote 
vodenja in na obnašan je  lju
di v sistemu. Predvidevati 
bodoče obnašan je  je  lahko, 
sprem eniti obnašanje  pa 
zahteva neslu tene napore.

2. Velikost organizacije,
čim večja je  organizacija  
(število zaposlenih, celotni 
prihodek, dohodek, . ..) toli
ko večji in kom pleksnejši so 
problemi. Naraščajo proble
mi kom unic iran ja  in koordi
nacije, sprem inja jo  se po
stopki za reševanje  proble
mov, naloge postaja jo  vse 
bolj zapletene.

3. Stanje evolucije nastopi 
vedno po kriznem  pre tresu  
(seveda, če sistem  »preživi«)., 
Normalno je  ta k ra t  pred or
ganizacijo nekaj let m irne in 
stalne rasti.

4. Stanje revolucije — po
slovni sistemi ne preživijo 
vedno. V tem  stadiju  m ora 
vodstvo razviti nov model k r 
miljenja, model, ki bo omo
gočil vstop v novo obdobje 
evolucije.

5. Stopnja rasti — saj je 
hitrost zaporedij evolucij in 
revolucij odvisna od stopnje 
industrijske rasti panoge/ve
je, v ka teri se s istem  nahaja . 
Organizacijska s t ru k tu ra  se 
mora prilagajati h itrim  sp re 
m em bam  trga, zmogljivosti, 
tehnologije, itd.

G reiner je  identificiral pet 
stopenj rasti, skozi ka tere  
p r iha ja  sistem. Prilagojena 
shem a  je  najbolj ilustrativna 
in prikazuje  stopnje rasti v 
spodnji sliki:

2. STOPMM le + S T I

RA!>T N 4  OSNOV >

0TARO6T O M fA H ! 2 + c ip e r  c~As

Kakšne pa so karakteristi
ke posamezne razvojne 
stopnje?

1. Rast na osnovi kreativ
nosti — ima naslednje  znači- 
nosti:

— Osredotočenje aktivno
sti v razvoj proizvodov in na 
trg

— T em u je  vse podrejeno 
(tudi vodstvo)

— K om unikacije  med 
vodstvom in podrejenimi so 
pogoste in neform alne

— Delavci so pripravljeni 
delati brez časovnih om eji
tev tudi za slab zaslužek, ker 
pričakujejo povračilo za trud 
v prihodnosti.

Z razvojem nastopijo teža
ve v obvladovanju sistema. 
Težave se kažejo predvsem  v 
p reobrem enjen ih  vodilnih. 
P rednost dobijo vodilni, ki 
so sposobni izostriti organi
zacijske dejavnosti, saj je 
naslednje  s tan je  evolucije 
s tan je  »reda in discipline«.

2. Rast na osnovi ravna
nja — ima naslednje  značil
nosti:

— Funkcijsko izoblikova
na  organizacijska s tru k tu ra

— Specializacija
— Strogo ločevanje po

slovnih funkcij
— Postavljanje  stroškov

nih in delovnih standardov
— K om unikacije  postane 

jo bolj formalne
— Neinovativnost (eni mi

slijo, drugi naj delajo).
Ker nižji vodstveni delavci 

v takem  sistem u postajajo 
vse bolj zavrti, duši pa  se tu 
di inovativnost, p r iha ja  do 
nasprotij, ki vodi v novo re 
volucijo — krizo avtonomije.

3. Rast na osnovi delegi
ranja, ki sledi krizi avtono
mije v sistemu, ki je  bil p re 
več centraliziran, pa ima n a 
slednje značilnosti:

— Decentralizacija
— Višji vodilni delavci se 

ločujejo od neposrednega 
vključevanja  v vsakodnevno 
operativno delo

— Komunikacije  posta ja 
jo bolj redke.

Vodilni delavci decentrali
z iranih  enot vedno bolj pro 
nicajo na nova tržišča, imajo 
bolj živahen odnos do kup 
cev in razvijajo nove proiz
vode, vodstvo organizacije 
pa dobiva občutek, da izgu
blja vpogled in kontrolo nad 
dogajan jem  v organizaciji, 
zato poskuša tak  sistem  po
novno centralizirati. To jim  
običajno ne uspe in zato pri
de do krize kontrole, če pa 
jim  uspe, pomeni to korak 
nazaj na drugo stopnjo.

4. Rast poslovnega siste
ma na osnovi koordinacije,
ki sledi krizi kontrole, je 
opredeljen z naslednjimi 
značilnostmi:

— Postavitev form alnega 
s is tem a za usk lajevanje

— Povezovanje progra 
mov na osnovi proizvodov

— Zahteva po zadovolji
vem vračan ju  vloženih s red 
stev

— Številne š tabne  službe, 
ki preverjajo  in kontrolirajo

— Boljša izkoriščenost 
vseh virov

Kljub vsem u tem u pa to 
vodi k povečevanju napeto 
sti med višjim vodstvom in 
štabi na  eni s tran i in opera 
tivnim vodstvom na  drugi 
strani.

5. Vse te težave in kriza, 
ki nastopi v četrti stopnji vo
di v novo kvaliteto in sicer v 
evolucijsko fazo sodelova
nja. Značilnosti te faze pa so:

— Fleksibilnost s istem a
— Z m anjšan je  števila 

š tabnih  služb
— AD HOC teami

— Projektivni p ris top /m e
toda reševan ja  problemov

— Inovativnost (vsi misli
jo, vsi delajo)

— U sm erjenost vodilnih v 
delo z ljudmi.

Tudi tej evolucijski stopnji 
bo sledila revolucijska faza, 
ki ji bo sledila nova evolucija 
itd.

Cilji tega članka?
Pri p isan ju  tega članka 

sem imel pravzaprav tri os
novne cilje:

1. To »Ameriko« so odkrili 
že leta 1972, vendar je  v n a 
ravi človeka, da pozablja. To
rej prvi cilj mi je bil obnoviti 
pozabljeno znanje.

2. Nekateri s tem  odkrit 
jem  pač niso bili seznanjeni. 
Cilj mi je  dati nekaj dodat
nega znanja , da bomo lažje 
razumeli neka te re  sedanje  
dogodke. Poleg tega pa se 
človek uči vse življenje.

3. Dejstvo je, da  se n a h a 
jam o v globoki krizi. Po raz 
m išljanju o modelu pa vsak 
sam individualno lahko oce
ni (subjektivno), o ka teri k ri 
zi lahko govorimo. Ker pa 
naj bi kriza ne bila propad, 
temveč izziv za prehod na 
novo razvojno možnost, se 
že istočasno lahko tudi pri
pravljam o na novo obdobje 
stadija  evolucije. Istočasno 
vsem tistim, ki ste vztrajali 
in prebrali članek do konca, 
srečno 1988.

Čučnik Milan

Uporabljeni viri:
Dr. Kajzer:

Je  povečanje učinkovitosti 
OZD izhod iz krize?

— Soodvisnost organiz irano 
sti in razvoja poslovnega sis te 
m a

Dr. Vršeč:
— O rganizacija kot problem 

rasti poslovnega s is tem a (Orga
nizacija in kadri, Zbornik refe
ratov 1. posvetovanja o p ro jek 
tih in razvoju)



Brušenje robnikov na 
smučeh

Spoznanje, da je nagnje 
nost robnikov pri alpskih 
smučeh potrebna, ni novo. 
V prašanje  je  le, kako jih n a 
gniti. Izdelovalci strojev so 
poizkušali b rušen je  s kamni, 
nekateri  s trakovi s konka
vno (vdrto) ploščo, po kateri 
teče brusni trak  in po njej 
smučka. Prvi način je  zelo 
zahteven, ker  se na ozkem 
robniku kam en neenako 
m erno obrablja, pri drugem  
načinu pa je  nagnjenost (kot 
nagiba) preveč neenakom er
na.

V Elanu nam  je na osnovi 
naših idejnih predlogov izde
lala firma AMANN tračni 
brusilni stroj, ki dela na 
principu kopiranja  širine 
smuči preko ročičnega m e
hanizm a z utežjo. Zaradi 
enakom ernega  pritiska t ra 
ku na smučko je  odbrus rob
nika enakom eren . S kopira
njem  širine smuči se vzdolž 
smuči sp rem in ja  kot nagiba 
robnikov. To pomeni, da je 
kot nagnjenosti robnika na j
m anjši v sredini, k jer  je 
sm učka najožja in največji v 
sp rednjem  in zadnjem  delu, 
k jer  je sm učka najširša. Ker 
im enujem o naš sistem  širin- 
skega  oblikovanja smuči 
UNILINE, smo način b ruše 
n ja imenovali UBT, k a r  po 
angleško pomeni UNILINE 
BALANCED TUNING -  po 
naše: uravnoteženo brušenje  
glede na UNILINE širine.

Sistem  takega  brušen ja  je 
nov in smo ga zato p a ten tira 
li.

V čem je prednost takega 
brušenja?

— Brusimo samo jeklene 
robnike, zato so lahko brusni 
trakovi bolj fini in robniki 
bolj gladki. K rm arjen je  s ta 
kimi smučmi je  lažje.

— Vsled m anjšega  nagiba 
robnika v s rednjem  delu 
sm učke (pod stopalom) je 
grab ljen je  na ledu odnosno

trdem  smučišču največje 
pod stopalom, proti spred
n jem u in zadnjem u delu 
smuči pa se ta  učinek posto
poma zm anjšuje.

Obe ti prednosti ugodno 
vplivata na lahkotno k rm a r 
jenje. Pri vsem tem pa robni
ki lahko zadržijo največjo 
ostrino, da bi v slučaju potre 
be, ko se sm učar znajde na 
ledenem  smučišču, lahko tu 
di uspešno smučal.

Iz dosedanjih  izkušenj 
lastnih in tujih  testiranj lah
ko zanesljivo trdimo, da:

1. pregrobo brušeni robni
ki preprečujejo  potrebno 
oddrsavanje  smuči — smuči 
ne gredo v zavoj;

2. neenakom erno  nagnjeni 
in ponekod zaobljeni robniki 
ne nudijo enakom erne  opore 
v zavoju — sm učanje  je  nesi- 
gurno.

Trditev je  mogoče na prvi 
pogled težko razumljiva, 
vendar pa je po dobrem pre 
misleku prav robnik tisti del 
smučke, ki je  v zavoju di
rek tno  v stiku s snegom.

Torej je  b rušen je  in obli
kovanje robnikov odločilne
ga pom ena pri k re iran ju  voz
nih lastnosti smuči. Ja sno  je, 
da  samo robniki niso pogoj 
za dobre smuči, odnosno iz 
slabih smuči s pomočjo opti
m alnih robnikov ne moremo 
narediti dobrih.

O bratno pa iz dobrih slabe 
lahko zelo hitro naredimo, 
če robniki niso pravilno pri
pravljeni. Nehote se mi vsi
ljuje p r im er  Formule 1, kjer 
gum e na kolesih, ki igrajo 
zelo pom em bno vlogo, pri
m erjam  z robniki na sm u
čeh.

Sled delovne operacije 
b rušen ja  robnikov je za oko 
komaj opazna, zato pa toliko 
bolj pom em bna za kvaliteto 
smuči.

dipl. ing. Andrej Robič

Teki na smučeh v 
SRS 1987/88

•  Poglejmo koledar množičnih prireditev v teku na 
smučeh v sezoni 1987/88 (s kraji, kilometri in slogoma):

27.12./3. 1. Logatec 10 km K, 20 km P
10. 1. Dražgoše 12 km
10. 1. O sankarica 8 km P, 20 km P
17. 1. Predm eja 6 km K, 12 km K
17. 1. Cerklje 10 km P, 25 km P, borci
24. 1. Duplje 15 km K, 30 km P, borci
31. 1. Bloke 7 km K, 15 km K, 28 km P, borci
31. 1./30. 1. Kotlje 8 km K, 12 km K, 24 km P
6. 2. Koroška Bela K urirski sm uk
7.2. Črni vrh /Idri 21 km K, 42 km P, borci
13. 2. ja 15 km P, borci
14. 2. Zgornja Do 10 km K, 20 km P
14.2 brava 8 km K, 15 km K
20. 2. Bled 12 km K, 25 km P
21. 2. Hotedršica 28 km P (Ski-3)
21.2. Ivančna Gori - 42 km K, borci, 21 km K
28.2. ca 10 km K, 25 km P
6.3. K ran jska  Go - 5 km K, 10 km P
6. 3. ra 50 km K
12. 3. Mrkopalj Štafeta  2 x 5 km P-K, VSL
13. 3. Bohinj 10 km K, 20 km P
13.3. Polževo 10 km K, 25 km  K
13. 3. Pohorje 5 km K, VSL, borci
20. 3. Golte 21 km K, 42 km P, AAL
27. 3./3. 4. P latak 10 km K
3. 4./27. 3. Rogla

Cerkno
Pokljuka
Vršič
Golte

24 km, 3 km, 10 km, vse K

P = prosta tehnika, K = klasični slog.



Računalniška
informatika

SM ERI RAZVOJA 
INFORMATIKE
V RAZVITEM SVETU 
IN PRI NAS.

V razvitem  svetu dobiva 
in form atika  vse večje raz 
sežnosti. Glavna usm eritev  
razvoja inform atike je  v ra 
čunalniško k rm iljen je  proiz
vodnje (roboti, računalniško 
krm iljeni stroji), njihova 
m edsebojna  povezava v lo
kalne računaln iške  mreže, 
te r  v povezovanje trgovskih 
in proizvodnih organizacij v 
velike nacionalne računa ln i
ške mreže.

M edsebojna pvoezava go
spodarsk ih  orgnaizacij v ra 
čunalniško mrežo omogoča 
takojšn jo  vpogledovanje v 
ponudbe proizvajalcev preko 
term inala . Poleg tega pa 
omogoča ponujan je  lastnih 
izdelkov prodajnim  organi
zacijam.

Uporabnik nekega izdelka 
ali reprom ateria la  lahko v 
nekaj m inu tah  dobi na svoj 
ek ran  seznam  vseh ponud
nikov določenega artik la  
vključno s ceno in p rodajn i
mi pogoji.

Seznam  je popolnoma ažu 
ren, saj ga računaln ik  preči
ta  iz baze podatkov ponudni
kov preko računaln iške  m re 
že v trenu tku  ko ga uporab 
nik zahteva.

Že kmalu po začetku uva
ja n ja  računaln išk ih  m rež se 
je  izkazalo, da  se je  p rom et 
ponudnikom  preko računa l
n iške mreže izredno povečal 
na  račun  zm anjševan ja  pro 
m eta  tistih  proizvajalcev, ki 
so ponujali blago po klasični 
metodi.

Na računaln iške  m reže se 
pripravljam o tudi v Jugosla 
viji. Slovenska PTT je insta 
lirala poskusno fazo računa l
n iške mreže im enovano Ju- 
pak. Instalacija  mreže p red 
stavlja  p recejšn je  stroške, ki 
jih  PTT sam a ne zmore, zato 
so to mrežo soinvestirali 
uporabniki mreže. Elan še 
n im a priključka na Jupak  
omrežje. V kolikor se bomo 
hoteli vključevati v računa l
niško omrežje, si ga bo mo
ral pridobiti pri enem  od pri
hodnjih  razširjanj Jupak  
omrežja.

Priključek na Ju p ak  om re 
žje te r  ustrezen  računaln ik  v 
E lanu predstav lja  le osnovo 
za računaln iško  izmenjavo 
povpraševanj in ponudb bla
ga. Zahtevnejši pogoj za 
uspešen  razvoj informatike 
so ustrezni in izobraženi 
kadri. Direktorji poslovnih 
funkcij, vodje služb ter refe
renti morajo biti usposoblje
ni za opredeljevanje  potreb 
po računalniški informatiki 
svoje organizacijske enote, 
vodenje projektov razvoja 
informatike, izvajanje sk rb 
n ištva nad poslovnimi podat
ki, uvajan je  učinkovitejše 
organizacije  lastne poslovne 
funkcije na osnovi možnosti, 
ki jo daje  računalniško 
podprt informacijski sistem. 
Računalniški s trokovnjaki 
pa skrbijo  za razvoj, vzdrže
vanje  in operativno izvaja
nje računaln išk ih  obdelav.

Računalniški s trokovnjaki 
v sektorju  za informacijski 
s istem  kvalitetno pokrivajo 
operativno izvajanje raču 
naln išk ih  obdelav (vsako
dnevno p reračunavan je  po
datkov v skladu z izdelanimi 
računalniškim i programi, 
varovanje  podatkov pred 
uničenjem  in zlouporabo, 
razpore jan jem  podatkov po 
diskih, izpisovanjem podat
kov, . . . )  ter vzdrževanje in 
dogra jevanje  obstoječe pro 
g ram ske  oprem e (sp rem em 
ba računaln išk ih  program ov 
ob sp rem em bah  pravilnikov, 
izdelava program ov za 
različne izpise podatkov, so
delovanje z uporabniki glede 
uporabe podatkov, tehnološ
ka posodabljanja  progra 
mov, . . .).

Z operativnim  izvajanjem 
te r  vzdrževanjem  in dograje 
van jem  obstoječe program 
ske oprem e pa so izkorišče
ne skoraj vse zmogljivosti 
obstoječega števila kadrov. 
Elan ima n ek a jk ra t  m anj ra 
čunalniških  kadrov, kot en a 
ka podjetja  glede na bruto 
družbeni proizvod v razvi
tem  svetu. Zato bo h itrost 
p rehoda v sodobnejše raču 
nalniško poslovanje v p re 
cejšnji meri odvisna od naše 
uspešnosti pri pridobivanju 
in usposabljan ju  novih ra 
čunalniških  strokovnjakov 
te r  usposab ljan ja  vodstvene 
s tru k tu re  za uva jan je  in or
ganiziranje  svoje poslovne 
funkcije na  osnovi računal
niško podprte informatike.

dipl. ing. F ranc  Rozman

Beseda okolje, predvsem  v 
povezavi človek — okolje, se 
v novejšem času pogosto 
uporablja, še posebno, ko 
obravnavam o ekološke teža
ve, s ka terim i se srečuje  ves 
svet. Glede na sestavine in 
zgradbo okolja, njegovo p r 
vobitnost, oziroma spreme- 
njenost, ločimo naravno, bio
loško, socialno, delovno, člo
veško in druga  okolja. Spre 
m em be okolja so bile v raz 
voju človeštva postopne in 
so nas ta ja le  počasi, tako da 
se j im  je človek lahko sproti 
prilagajal. Zaradi hitrega po
ra s ta  števila prebivalcev in 
njihove mobilnosti in nep re 
s tan ih  sp rem em b v okolju 
zelo malo ljudi živi v pogo
jih, na  katere  so bili prilago
jeni predniki, kar  ima za po
sledico sp rem em be v funkci
jah  organizma, sprem em be 
na vegetaciji pa tudi sp re 
m em be m ateria ln ih  dobrin.

Zrak in voda velja ta  že od 
nekdaj, ne tako kot nafta oz. 
rude, za proste dobrine, k a 
ter ih  količine so na razpola
go v neom ejenih  količinah. 
N aravna bogastva, kot npr. 
nafto, rude trošimo, dočim 
vodi oziroma zraku »troši
mo« le kvaliteto. Vsakdo iz
m ed uporabnikov okolja 
sm a tra  okolje za prosto do
brino, ki jo bo izkoriščal toli
ko časa, dokler je to v njego
vem, predvsem  ekonom 
skem  interesu . Torej govori
mo o onesnaževanju  okolja 
oziroma odlaganju  vse večje 
količine odpadkov v okolje. 
Za vsa b itja  pa velja, da so 
na sp rem em be v okolju zelo 
občutljiva.

Zrak, kot najpom em bnejši 
ekološki dejavnik za življe
nje, postaja  vse bolj sm eti
šče za odlaganje raznih t rd 
nih in lebdečih delcev ter pli
nastih  ali hlapnih  odpadkov 
iz tehnoloških procesov. 
P raktično je vsaka  proizvod
n ja  obrem en jena  z odpadni
mi produkti, ki se načelno 
dajo ločiti od okolja, vendar 
so stroški za takšne  rešitve 
na jvečkra t izredno visoki. V 
zadnjih  letih pa so zahteve 
za zm anjševan je  onesnaže 
nosti z raka  vedno večje in 
km alu bodo morale biti tudi 
pri nas  čistilne naprave že 
vključene v tehnološki pro
ces.

Skladno z Zakonom o v a r 
stvu z raka  bi m orala  vsaka  
delovna organizacija  stalno 
nadzorovati emisijo iz svojih 
proizvodnih obratov, ki ne bi 
sm ele presegati dovoljenih 
koncentracij in bi za vsako 
poseganje  m orale sproti

ukrepati. Na žalost pa je 
ugotovljeno, da veliko delov
nih organizacij ne opravlja 
niti meritev, kaj šele, da bi 
imele nadzor nad onesnaže 
vanjem.

Elan ima stalno kontrolo 
nad em isijam i h lapnih kot 
p rašn ih  snovi, rezultati m e
ritev pa kažejo, da  so em isij
ske koncentracije  škodljivih 
snovi v m ejah  predpisanih 
vrednosti, ravno tako so koli
činske vrednosti em itiranih  
snovi minimalne.

Voda, ki je  poleg zraka^ 
drugi na jpom em bnejš i  e k o - ' 
loški dejavnik, ne le za ob
stoj vsake  žive celice, tem 
več tudi za razvoj industrije  
oziroma naše civilizacije. .<"■

Brez vode praktično ni 
mogoča nobena bazična prO' 
izvodnja. Industr i jske  odpla 
ke, ki nas ta ja jo  kot odpadek
v industrijsk ih  proizvodnih 
obratih  razvnih vrst, se bodi- ’

si lahko dobro vključujejo v 
proces čiščenja skupaj s ko
m unaln im i odpadki, ali pa 
take  snovi, ki se v proces 
čiščenja ne vključujejo in 
ostanejo nerazgra jene, ali 
pa  celo snovi, ki procesu čiš
čenja  na  čistilni napravi ško
dujejo, oziroma onemogočijo 
njeno delovanje pedvsem na 
biološkem delu čistilne n a 
prave. Možnost oziroma ne 
zmožnost vključevanja  indu
strijsk ih  odplak v proces 
čiščenja zavisi tako od se 
stavnih  delov kom unalnih 
odplak na eni strani, kot se 
stavi industrijsk ih  odplak na 
drugi strani. Zato je  potreb 
no sestavine odpadne vode 
podrobno poznati na  podlagi 
laboratorijsk ih  preiskav ozi
rom a predpisan ih  p a ram et
rov, ki določajo kvaliteto vo
de.

Poleg osnovnih p a ram et
rov, je  za točno poznavanje 
kvalitete voda potrebno n a 
rediti še vrsto analiz. Rezul
tati analiz na jvečkra t poka
žejo, da industr ijske  odplake 
zahtevajo predčiščenje na  či
stilni napravi, ki je last de
lovne organizacije in je 
vključena v tehnološki pro
ces.

Za čiščenje lastn ih  indu 
strijsk ih  odplak ima Elan 
več svojih čistilnih naprav, 
tako da so vode, kar  po tr ju 
jejo tudi zadnje  meritve, ki 
izstopajo iz Elana, sorazm er
no čiste. Vsebujejo sicer o r 
ganske  snovi, ki so nekoliko 
slabše razgradljive, ne vse
bujejo pa snovi, ki bi ogroža
le življenje v vodi.

dipl. ing. H erm ina  Ura- 
njek

Varstvo okolja



Novinar v 
sedanjem 
trenutku
Mesec dni po Gorjupovih dnevih
DESETO SREČANJE 
SLOVENSKIH 

10VINARJEV
V NOVI GORICI

Od 19,—21. novembra se ga 
je  udeležilo 282 novinarjev, 
med njimi tudi naš urednik  
"lavko Knafelj.

Izhodiščna tem a srečanja  
bila: »Položaj in vloga no- 

m arjev  v združenem  delu.« 
Jubilejno, deseto srečanje 

novinarjev je  bilo prav v No
vi Gorici, k je r  je  bil doma 
Mitja Gorjup. Posvečeno je 
bilo njegovemu spominu.

Prireditelj »Društvo novi
narjev  Slovenije« je na slo
vesno otvoritev povabil tudi 
njegove starše.

Gostitelj s rečan ja  je bila 
»ISKRA-DELTA«, ki je ude 
ležencem predstavila  nove 
tehnologije v novinarstvu.

Na to prireditev so bili po
vabljeni tudi predstavniki 
ZIS s tov. Brankom  Mikoli
čem na čelu. V endar nikogar 
ni bilo, tov. Mikolič pa se je 
opravičil, da  je  p reobrem e
njen s tekočimi problemi in 
da ga ne bo, dokler slovenski 
novinarji ne bodo prenehali 
žaljivo pisati o njem.

Udeleženci so bili razoča
rani, saj se je pred leti rade 
volje odzvala takem u  sreča 
nju v Radencih tak ra tn a  
predsednica ZlS-a, tov. Mil
ka Planinc.

V teh  dneh srečan ja  so bi
la na program u razna  tekoča 
vprašanja:

1 — aktualni t ren u tek  no
v inarstva

2 — gospodarski t renu tek  
SFRJ

3 — aktua lna  vp rašan ja  
Slovencev v Italiji

4 — »odprta meja«, pro 
g ram  v Stari Gorici (Italija) s 
preds. deželne vlade Furla 
nije in Ju lijske  krajine 
g. Adrianom Biasuttijem  ter 
preds. IS Slovenije tov. Du
šanom  Šinigojem.

5 — Ustavne sp rem em be v 
SFRJ

6 — posvet novinarjev AL- 
PE-ADRIA (Slovenci, I ta lija 
ni, Avstrijci, in Madžari)

7 — in drugo.
— V prvi temi se je razp ra 

vljalo o novinarjih  in zako
nodaji. Bilo je mnogo žolč
nih debat o zadnjih  dogod
kih: Zaplem ba »Katedre«, ob
sodbe novinarjev, o svobodi 
in neodvisnosti poročanja, o 
posegih države, organov var
nosti, sodstva, tožilstva, p ra 

vobranilstva in drugih. Zaže
len je nov novinarski KO
DEKS.

V drugem  delu se je  govo
rilo o položaju in vlogi novi
narjev  v Združenem  delu, ki 
je  ob taki politični in gospo
darsk i situaciji izredno te 
žak.

— Druga tema: Gospodar
ski t renu tek  SFRJ, ki ga je  s 
svojega gledišča orisal profe
sor dr. A leksander Bajt po 
spre jem u inflacijskih uk re 
pov, je težji kot se statistično 
prikazuje. S topnja  inflacije 
je  bližje 300 odstotkom. S lab
ši je  tudi izvoz kot se uradno 
poroča, zaradi padca vredno
sti USA $. Bojazen je, da inf
lacije na ponuden način ne 
bo mogoče izpeljati, kot je 
bil p rim er v Braziliji. Inflaci
je  ne bo moč zajeti sam o z 
rezultati povečane proizvod
nje, boljšimi delovnimi učin
ki, osebnimi dohodki, zadr 
žanimi pokojninami in drob
nim gospodarstvom ter so
cialo, temveč z u s tvar jan jem  
malih specializiranih podje
tij, s t im ulativnejšem  deviz
nem  zakonu in z učinkoviti
mi investicijami. Ne pa z 
zgrešenimi investicijami kot 
v letih 1980—85, ko smo 
ogrom ne vsote denar ja  vrgli 
proč (četrtina družbenega 
proizvoda), za bore 3 procen- 
tni porast  rezultatov dela.

— V tretji temi: »Odprta 
meja« med Slovenijo ter F u r 
lanijo in Julijsko krajino 
(Jugoslavijo in Italijo) je bila 
obravnavana  v S tari  Gorici 
na  povabilo deželnega gla
v a r ja  g. Biasuttija. Na razgo
vorih je sodeloval tudi p red 
sednik IS Slovenije, tov. Ši
nigoj. Mimogrede povedano, 
tov. Šinigoj je tudi doma v 
Gorici in odlično obvlada ita 
lijanski jezik. Priletel je di
rek tno  iz Beograda in pove
dal, da naj slovenski novi
narji  razum ejo težak položaj 
ZlS-a in tov. Mikoliča v tem 
trenu tku . Prinesel je dobre 
vesti za uresničitev »Ozim- 
skih  sporazumov« s s tran i 
naše države, ki so bili v za 
mudi. Ta dan, je  dejal, se 
lahko vpiše v koledar. Vse je 
pripravljeno za začetek iz
g radnje  cest: Nova G orica— 
Razdrto, S ežan a—Razdrto, 
T r s t—Reka in R azdrto—ita 
lijanska  m eja (po priorite 
tah) za povezavo Padske  ni
žine z evropsko m agistralo

do novega cestnega predora 
v Podrožci do Devdelije.

G. Biasutti pa se je zavzel 
za uresničitev zaščitnega za
kona Slovencev v Italiji in za 
vsporedno finančno pomoč.

Oboje bo dobro izhodišče 
na  predvidenih razgovorih 
dveh predsednikov vlad (Ju
goslavije in Italije) v Rimu, 
ki bo sledil te dni.

Novinarji so si ogledali tu 
di nov slovenski kulturni 
dom v Stari Gorici, ki je za
točišče Slovencev v Gorici in 
okolici.

Zanimiva je  ugotovitev ko
lega novinarja  lista »NOVA 
MAKEDONIJA« iz Skopja, 
ki je  ob tem  dejal, da  smo 
Slovenci lahko srečni, ko ta 
ko odprto in uspešno rešu je 
mo probleme na meji z Itali
jo. Makedonci pa n ikakor ne 
morejo dobiti dialoga s so
sednim i državami: Grčijo, 
Bolgarijo, še m anj pa z Alba
nijo, k jer  vsaj v prvih dveh 
našte tih  živi velik del m ake 
donske m anjšine, ki je  tam  
sploh ne priznavajo.

— V zadnji, četrti temi: 
Ustavne sp rem em be v SFRJ 
je  bilo govora o usklajevanju  
stališč, ki še tečejo in po
vzročajo zam ujan je  sp re je 
tja  s s talnim  odlaganjem. Pri 
spre jem u tako važnega do
ku m en ta  ne more biti p re 
glasovanja, am pak  soglasje 
vseh republik  in pokrajin. 
Sp rem en jena  in dopolnjena 
ustava  naj bo sk ladna s po
trebam i današnega  časa in 
naj bo p r im erna  vsaj za ne 
kaj let naprej. O tem  so novi
narji  na  široko razpravljali s

povabljenimi gosti: akadem i
kom dr. A leksandrom  Fira, 
dr. Cirilom Ribičičem, dr. 
Udetom in drugimi. 
ZAKLJUČEK:

Vtisi letošnjega srečanja  
novinarjev v združenem  de
lu Slovenije so klavrni. To se 
je  opažalo že m ed sam im  de
lom, kot na zaključku.

Namesto, da  bi nas zedini
lo in nam  vlilo nadaljn jih  
moči za bodoče delo,

— nas razda ja
— ne vemo več kaj je  do

rečeno in kaj ni
— ali bomo za svoje delo 

nagra jen i ali kaznovani
— ali naj pišemo samo 

strogo v okvirih pravil igre 
ali po svoji vesti socialistične 
m orale

— ali naj pišemo za drža 
vo ali za ljudi

— a l i . . .  a l i . . .  a l i . . .  in 
še kaj!

Slavko Knafelj



KADRI v letu 
1987

V ena js t ih  mesecih letošnjega leta smo v delovno raz 
m erje  sprejeli 161 delavcev in sicer po naslednji de jansk i 
izobrazbi:

-  NK 49 delavcev
-  PK 7 delavcev
-  NS 15 delavcev
-  KV 51 delavcev
-  SS 15 delavcev
-  VŠ 4 delavce
-  VS 20 delavcev

ELAN skupaj 161 delavcev

V istem  obdobju je odšlo 112 delavcev. Razlogi odhodov
iz delovne organizacije so bili naslednji:

— sporazum no p renehan je  del. razm erja 29 delavcev
— p ren eh an je  del. razm erja  na  osnovi izjave

delavca 10 delavcev
— potek dela  za določen čas 8 delavcev
— izključitev iz delovne organizacije  na

osnovi sklepa disc. komisije 11 delavcev
— negativna  ocena poskusnega dela 5 delavcev
— izjava delavca, da  ne želi več delati v času

poskusnega dela 16 delavcev
— upokojitev 11 delavcev
— invalidska upokojitev 3 delavci
— umrli 3 delavci
— sam ovoljna zapustitev dela 4 delavci
— odhod zaradi p re s ta jan ja  zaporne kazni 1 delavec
— odhod v JLA 8 delavcev
— odhod v našo firmo v tujini 2 delavca
— nadaljevan je  šolanja 1 delavec

V letošnjem  letu so se upokojili K lavžar Marko, H rovat 
Kati, Bilič D arinka, Čuden Rozalija, Kosmač Marija, Jus tin  
Stanislav, Ščančar Terezija, Šmid Slavko, Č asar M arija  in 
Č em ažar Marija, vsi z dolgoletno Elanovo delovno dobo.

Invalidsko so bili upokojeni In tihar  Ana, Oblak Ciril in 
Zupan Zdravko.

F luk tuacija  je  bila v letošnjem  letu v prim erjav i z letom 
1986 večja. Za letošnje leto smo planirali povprečno 1357 de
lavcev, doseženo v ena js tih  mesecih pa je  bilo 1351 delavcev.

Potrebe po delavcih smo uspešno pokrivali na  vseh po
dročjih, razen  p rogram a plastike, k je r  nam  p r im anjku je  
kvalificiranih delavcev lesne in p leskarske  smeri.

Uspelo pa nam  je v letošnjem  letu izboljšati izobrazbeno 
s truk tu ro  delavcev, ker  je  razvidno iz naslednje  tabele:

Stopnja
izobrazbe

Stanje  
1. 1. 1987

S tan je  
30. 11. 1987

I 195 214
II 485 472
III 16 18
IV 334 346
V 201 212
VI 40 38
VII 47 63

ELAN 1318 1363

V novi hali plstike E-43

Ali poznamo našo 
občino?

Občina Radovljica se po 
površini uvršča med večje 
(641 km!) v slovenskem pro
storu, po prebivalstvu (okoli 
33.600 prebivalcev) pa med 
srednje velike občine. Prebi
valstvo je naseljeno v niži
nah v 95 naseljih, ki so raz
porejena v štirih geografsko 
zaokroženih območjih, to je 
bohinjski in blejski kotlini, 
radovljiški ravnini in kro- 
parsko-lipniški dolini na 
desnem bregu Save.

Večja naselja so občinsko 
središče Radovljica, Bled in 
Bohinjska Bistrica.

Po gospodarski razvitosti 
sodi občina med razvitejše, 
to je 1/3 slovenskih občin, po 
narodnem dohodku na pre
bivalca je med 20 in 23 m e
stom (okoli 1 mio din). V ob
čini je zaposlenih 13.600 de
lavcev, od tega 53 % žensk. V 
turizmu je zaposlenih 10 % 
vseh delavcev.

V strukturi družbenega 
prihodka je delež industrije 
še vedno 2/3, okrog 10 % obr
ti in 7—8% gostinske turi
stične dejavnosti; deleže, po
dobne slednjim, dosegajo še 
trgovina ter kmetijstvo in 
gozdarstvo.

Industrija kot največja 
spodbujevalka razvoja je po 
dejavnostih zelo heterogena.

V njej je zastopana tako ko
vinsko predelovalna, razno
vrstna (Elan), lesna, tekstil
na, strojna, elektro in
kemična. Kmetijstvo je
predvsem višinsko, oziroma 
hribovsko, obdelovalna zem 
lja predstavlja le 16 % celot
ne površine, od tega je 90 % v 
zasebni in le 10 % v družbeni 
posesti. Poudarek je na živi
noreji. Gozdovi zavzemajo 
56 % vse občinske površine, 
so prav gotovo eno najpo
membnejših bogastev, ki 
opredeljuje naš razvoj, tako 
zaradi proizvodnega pome
na kot splošno koristne vlo
ge.

Naša posebnost je Triglav
ski narodni park, razglašen 
v letu 1981, ki se razprostira 
na območju treh občin (tol
minska, jeseniška, radovlji
ška), vendar prav znotraj 
meja naše občine vsebuje 
nešteto izjemnih naravnih 
in kulturnih vrednot, avto
htonega rastlinstva in žival
stva, številnih značilnosti 
neživega sveta ter tudi mož
nosti za razvoj nekaterih 
pridobitnih dejavnosti, tako 
gozdarstva kot kmetijstva in 
seveda zaradi vseh navede
nih danosti tudi turizma.

mag. PAVE ŽEROVNIK

V nasledn jem  letu ne bomo povečevali števila zaposle
nih. Zaposlili bomo svoje štipendiste, KV m izarje  in p leskar 
je za področje p rog ram a plastike in nekaj delavcev z VS izo
brazbo za dela na področju trženja , proizvodnje in SIS.

Cokan Zala



Trgovina Elan: ne samo 
graje — tudi pohvale!
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Draga Slavka Gašperšič
V 72 le tu  s ta rost i  si se po 

s lov i la  od tega sveta, od 
svojcev i n  od nas, n e k d a n j ih  
tv o j ih  sodelavcev. Vmes je  
posegla bolezen, k i  je  pospe
š i la  ta proces.

Vse tvo je ž iv l jen je  je  b ilo  
eno samo trp l jen je  in  skrb za 
dom  in  druž ino . V E lanu  si 
b i la  zaposlena od leta 1955 
do inva l id s k e  u p o ko j i tve  le
ta 1965, to re j  10 let. B i la  si 
m a r l j i v a  de lavka  v k o m u n a 
li, do k le r  t i  n i  zm an jka lo  
moči.

K d o  n i  pozna l Tum ove  
Slavke iz  Begun j?

K o t  m ra v l ja  si b i la  vedno  
na p o t i  p r i  p rem agovan ju  
vsakodnevn ih  težav. Še n i  
dolgo, ko si b i la  zadn j ič  v

E lanu, zato si težko p red 
stav l jamo, da te n i  več.

Vedno večje je  štev i lo  E la 
n o v ih  upokojencev, vedno  
več j i h  je, k i  nas za vedno  
zapuščajo. Vsem smo do lžn i  
zahvalo, saj ste p rav  v i  za 
o ra l i  led ino  p r i  i zg radn j i  
E lana v p rv ih  let ih . Med n j i 
m i  si b i la  tu d i  ti, draga S lav
ka.

Na tv o j i  z a d n j i  p o t i  t i  iz 
kazu jem o čast i n  p r iznan je  
za tvo j  delež v naš i  tovarn i,  
k i  je  posta la  znana po vsem 
svetu za rad i  skupka  m oza i 
kov  ta k ih  de lavcev ko t si b i 
la ti.

H va la  ti. P oč iva j  v m iru .
Svojcem iskreno  sožalje.

Sode lavc i  E lana

Zahvale
Ob boleči izgubi drage boleči izSubi d raSe

m am e

STANISIAVE GAŠPERŠIČ

se iskreno zahvalju jem  za 
darovano cvetje in sp rem 
stvo na n jeni zadnji poti.

Posebna zahvala vsem 
sodelavcem gospodarsko-fi- 
nančnega sek torja  za fi
nančno pomoč.

Žalujoča hčerka Milka 
z otroki

Ob boleči izgubi dragega 
očeta

FRANCA LUKANČIČ

se iskreno zahvaljujem 
vsem  sodelavcem DO za iz
rečena  sožalja te r  vsem ki 
ste ga spremili na njegovi 
zadnji poti.

Posebna zahvala sodelav
cem kadrovsko splošnega 
sek torja  za podarjeno cvetje. 

Žalujoča hčerka 
Ivanka Kočila 
z družino

m am e

MARIJE MULEJ
se iskreno zahvalju jem  za iz
rečena  sožalja in spremstvo 
na  n jeni zadnji poti. Poseb
no se zahvalju jem  sodelav
cem za denarno  pomoč n a 
m esto venca na  grob.

Žalujoči sin Jože Mulej

U R E D N I Š K I  O D B O R :  
Knafelj Slavko (odgovorni 
urednik), Šm it Vito, J a n  
Igor, Mertelj M arjan, Vidic 
Zdravko, U rbanc Janez , R u 
par Marija, Bulovec Franc, 
Žirovnik M arjana.

Smučina šteje med proizvo
de 7. točke I. odst. 36. člena 
Zakona o obdavčevanju pro 
izvodov in storitev v prom e
tu za k a te ra  se ne plačuje te 
meljni davek od prom eta  
proizvodov. (M nenje republi
škega  sek re ta r ia ta  za pro
sveto in kulturo  SR Sloveni
je  št. 421-7-72); naklada: 1700 
izvodov. Tisk: G orenjski
tisk, Kranj.

Najstarejši Elanov sodelavec Stanko Dežman, čuvaj na For 
tuni — 83 let



Gasilski kotiček

Po nekdanji komandi »Riti k plankam obrniti« Ena izmed gasilskih vaj

Akcija za povečanje števila inovacij
Letos smo šli v nekatere 

aktivnosti na področju m no
žične inventivne dejavnosti 
z namenom poživitve le-te. 
Znano je, da je bil sprejet 
pravilnik o inovacijah, ki je 
boljši od prejšnjega (večje 
nagrade), sedaj pa planira
mo, da gremo v posebno ak 
cijo z naslovom PREDLA
GAJ NEKAJ KORISTNEGA.

Osnovni smisel te akcije je 
v tem, da bo vsak, ki bo pri
javil inovacijo, dobil še po
sebno nagrado v višini 1/10 
povprečnega OD za pretekli 
mesec in to takoj, ko bo ugo
tovljeno, da bo inovacija 
smiselno uporabna.

Seveda se bodo vse prijav
ljene inovacije v tej akciji, ki

bo trajala 3 mesece, tudi 
normalno nagrajevale po 
pravilniku o inovacijah. Pri
jave se bodo zbirale v IN- 
DOK-u, kjer bo tudi poskrb
ljeno za potek akcije. Inova
cije pa bodo lahko tako s po
dročja proizvodnje, kot tudi 
s področja upravnih služb.

Tone Stare

Upokojila sta se
CEMAŽAR MARIJA s pol

nim delovnim stažem.
V Elanu je  bila zaposlena 

od leta 1963, polnih 15 let, 
vseskozi kot razpisovalka 
tehnične  dokum ent" 
Pripravi dela.

-  ZUPAN ZDRAVKO kot 
delovni invalid I. kategorije.

V Elanu je  združeval delo 
od leta 1966 na m izarskih  de
lih v Telovadnem  orodju.

O bem a želimo še mnogo 
zdravja  in m irnega pokoja.

Delovni koledar — 1988
Delovni koledar za leto

1988 je  na re jen  na nasled 
njih  izhodiščih:

1. Tudi v letu 1988 bomo 
nadaljevali s poskusnim  
s k ra jšan jem  delovnega časa 
(40-urni delovni teden).

2. Tri sobote bodo kljub 
40-urnem tednu  delovne:

— Prva  bo 9. 7. 88 in sicer 
za solidarnost. Popoldanska 
izm ena bo delala  že en teden 
prej 2. 7. 88

— D ruga delovna sobota 
bo 8. 10. 88. T a k ra t  bomo 
delali nam esto  ponedeljka 
31.10.88, to je  pred  1. no
vem brom . Popoldanska iz
m ena  bo delala 1. 10. 88

— Tretjo  soboto bomo de 
lali 5. 11. 88, ta  je  za nadok- 
naditev  sam oupravne  dejav 
nosti. Popoldanska  izm ena

bo delala teden dni kasneje ,
12 . 11 . 88

— Popoldanska izm ena bo 
delala še eno soboto, to je
10. 12. 88, zato, da bodo pro
sti 30. 12. 88, to je na zadnji 
delovni dan v prihodnjem  
letu.

3. Kolektivni dopust bomo 
imeli od 18. 7. do 5. 8. 88 (14 
dni in 28. 11. 88 (1 dan), sk u 
paj torej 15 delovnih dni.

4. V letu 1988 bo plačanih 
239 delovnih dni, 15 dni 
kolektivnega dopusta  in 10 
dni praznikov, skupaj torej 
264 dni (m inus 1 dan za soli
d a rnos t  v juliju).

5. Kolektivni dopust ne ve
lja za delavce v vzdrževanju 
in m aloprodajn ih  enotah, 
prav  tako  tudi delovne sobo
te ne. PAS

DELOVNI KOLEDAR ZA LETO 1988
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Zimska 
»Lesariada« 
bo na Kobli

Sodelavci

SMUČARSKI CENTER

 Ai
BOHINJSKA BISTRICA

Slqgenija
J U G O S L A V I J A

Organizator jubilejne
XV. zimske lesariade — re- 
ubliškega smučarskega pr- 
enstva gozdarjev, lesarjev
l lovcev je letos Elan. Tek- 
lovanja v veleslalomu in 
mučarskih tekih bodo v so- 
oto, 5. marca 1988 na Kobli
l  v Bohinjski Bistrici, za- 
ljučna prereditev s podelit- 
ijo priznanj ter tovariškim 
rečanjem delavcev gozdar- 
tva in lesarstva ter lovcev 
a bo na Bledu.
Več o prireditvi v nasled- 

iji številki »Smučine«.
T. J.

2131 415151060
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